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وزیر امور اقتصادی و دارایی: 

محوریت تمامی برنامه های اقتصادی دولت بر اقتصاد مقاومتی است
وزیر امور اقتصادی و دارایی ساختار نامتعادل اقتصادی، وابستگی اقتصادی به نفت و 
دولتی بودن آن را از چالش های اساسی کشور خواند و گفت: تنش های اقتصادی کنونی 

ریشه در سیاست های اقتصادی نادرست اواخر دهه 80 دارد. 
علی طیب نیا روز پنجشنبه در دیدار با نماینده ولی فقیه در استان مرکزی در اراک، 
افزود:دولت یازدهم تلاش خود را برای اصلاح این حوزه پایه و معیشت مردم به کار گرفته 

است.
وزیر ا قتصادتاکید کرد: دولت تمام تلاش خود را بر حل مشکلات و ایجاد معبرهای 

خاص در رونق تولید و اشتغال گذاشته است. 
وی اظهار کرد: تحریم ها در سال های قبل در کنار سایر عوامل به بسط مشکلات دامن 
زد و اکنون در سایه برجام و هدایتگری موثر در حوزه سیاست خارجی بخشی از موانع 

جدی پشت سرگذاشته شده است. 
وی گفت: هیچ کس منکر محدودیت های تجاری و اقتصادی در کشور نیست اما با 
اقدامات چهار سال اخیر، ثبات و آرامش نسبی در این زمینه در کشور حاکم شده که این 
مهم برای تغییرات ساختاری در بدنه اقتصای کشور شرط لازم است و دولت یازدهم و تیم 

اقتصادی با تمام وجود از این موقعیت ممتاز استفاده می کند. 
وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: دولت یازدهم شرایط دشوار اجرایی را به دست 
گرفت و توانست تورم 40 درصدی را به زیر هشت درصد در اواخر سال 95 برساند که 

موفقیتی بزرگ است. 
وی بیان کرد: نوسانات بازار ارز چهار درصد است و با وجود شدید ترین دوره کاهش 
قیمت نفت، تغییرات شدید قیمت نفت و مشکلاتی که برای تامین منابع مالی کشور وجود 

دارد با همدلی و همزبانی شرایط به شکل مثبتی کنترل شده است. 
طیب نیا اظهار کرد:ابلاغ سیاست های راهبردی اقتصاد مقاومتی رهبر معظم انقلاب، 
اقتصادی کارآمد و پویا را برای دولت معرفی کرد که هم عزت و استقلال اقتصادی را به 

همراه دارد و هم کشور را برای یک دوره نامحدود از وابستگی نجات می دهد. 
وی گفت: محوریت تمامی برنامه های اقتصادی دولت بر اقتصاد مقاومتی است و با 
عملیاتی شدن برنامه های زمان بندی شده و اهداف کمی و کیفی،می توان به افق 

ترسیمی در این حوزه دست یافت. 
وی افزود: برنامه های اقتصادی با محوریت اقتصاد مقاومتی از پارسال با جدیت در دولت 
کلید خورده و امسال تمرکز راهبردهای دولت بر توسعه دامنه سرمایه گذاری های جدید، 

افزایش بهره وری و اصلاح ساختاری اقتصاد کشور نهاده شده است.
 رشد اقتصادی کشور نشانه تاثیر مثبت مقاوم سازی اقتصاد 

وزیر اقتصاد  همچنین برد در جلسه ستاد راهبردی اقتصاد مقاومتی استان مرکزی 
گفت: رشد مثبت اقتصادی و کاهش تورم نشان از تاثیر سیاست های مقاوم سازی اقتصاد 
کشور است. وزیر امور اقتصاد و دارایی که  در استان مرکزی به سر می برد در جلسه ستاد 
راهبردی اقتصاد مقاومتی کاهش تورم و تک رقمی شدن نرخ تورم را مهمترین دست 
آورد اقتصادی سال 95 دانست و افزود:دولت سعی کرده با کاهش اتکا به بودجه های نفتی 

درآمدهای نفتی را در بخش سرمایه گذاری هزینه کند.
وی افزود : از 280 هزار میلیارد تومان بودجه دولت در سال 95 بیشتر از 113هزار 
میلیارد تومان از درآمدهای مالیاتی و73هزار میلیارد تومان از محل بودجه های نفتی 

تامین شده است.
وی رشد اقتصادی مثبت کشور در سال 95 در شرایط کاهش نرخ جهانی نفت را نشانه 
تاثیر مثبت مقاوم سازی اقتصاد در کشور دانست و گفت:ابلاغ سیاست های کلی اقتصاد 
مقاومتی از سوی رهبر معظم انقلاب مبنای مشترک برای فهم وعظم مشترک دولت مردم 
وهمه فعالان اقتصادی کشور شده است. وزیر اقتصاد به بانکها و سیستم مالیاتی توصیه 
کرد با مراعات و تعامل با بنگاه های اقتصادی دارای مشکل در پرداخت تسهیلات و حقوق 

دولتی برای عبور از موانع اقتصادی تلاش کنند.
طیب نیا افزود: استان مرکزی به طور یقین یکی از عناصر اصلی مقاومت اقتصادی 
است و می تواند مایه گسترش تولیدات صنعتی اشتغال زا و صادرات گرا باشد و استان 

مرکزی در این زمینه یکی از برجسته ترین استان های سطح کشور محسوب می شود.
وی ابراز امیدواری کرد: استان مرکزی باسابقه دیرینه تاریخی و پشتوانه صنعتی و علمی 
ارزشمندی که دارد همانند سایر حوزه های کشوری بتواند نقش مهم تاریخی خود را ایفا 
کند و مجموعه اقتصادی دول هم بتواند در راستای برطرف کردن مشکلات گام های 

موثری بردارد.
در جلسه ستاد راهبردی اقتصاد مقاومتی استان مرکزی در اراک تعدادی از صاحبان 
صنایع وکارآفرینان به بیان مشکلات و پیشنهادات برای خروج از رکود ورفع موانع تولید 

پرداختند.
اعطای تسهیلات کم بهره سرمایه در گردش ،رفع ابهامات مالیاتی، مشکلات بیمه 
وتامین اجتماعی ،افزایش تعرفه واردات کالاهایی که در کشور تولید می شود ازجمله 

مهمترین محورهای مطرح شده در این جلسه بود.

اقتصادی

 مدیرعامل اتحادیه نانوایی های سنتی کشور: 

80 درصد نانوایی های کشور یارانه می گیرند 
مدیرعامل اتحادیه نانوایی های سنتی کشور گفت: اکنون بیش از 72 هزار نانوایی دارای 
پروانه داریم که 80 درصد آنان یارانه بگیر و 20 درصد آزادپزند و تهران بیشترین سهم 

را در نانوایی های آزادپز دارد. 
»قاسم زراعت کار« در گفت و گوی با ایرنا افزود: از این تعداد 15.5 درصد واحدهای 

آزادپز مربوط به کل کشور و 24.4 درصد مربوط به استان تهران است. 
وی اظهارداشت: دولت طی بخشنامه ای در 6 مهرماه سال 95 ایجاد نانوایی های آزادپز 
را به منظور اشتغالزایی مطرح کرد، اما من براین باورم که توسعه نانوایی های آزاد پز 

تاثیری در اشتغال زایی ندارد.
وی تصریح کرد: اکنون در سطح کشور با 10 تا 15 هزار نانوایی اضافه مواجه هستیم 
که به نظر می رسد باید این نانوایی ها به مناطق نیازمند و دارای تراکم انتقال یابد نه این 

که به طور مجدد نانوایی های جدیدی را احداث کنیم.
این مسئول اضافه کرد: اکنون افزایش تعداد نانوایی ها منجر به اعتراض برخی واحدهای 
تولیدی نان شده است به طور مثال با افزایش تعداد نانوایی ها وقتی در یک منطقه چهار 
واحد تولیدی فعال می شود منجر به کاهش درآمد همه این واحدها خواهد شد بنابراین 
نانوا ناچار است تعداد کارگرهای خود را کاهش دهد که این امر خلاف طرح دولت در 

امر ایجاد اشتغالزایی است.
زراعت کار افزود: اکنون نیازمند ساماندهی نانوایی ها در مجتمع ها و فروشگاه های نیمه 
بزرگ هستیم که ابن امر نیز نیازمند همکاری شهرداری ها در تخصیص زمین مناسب و 

ارایه تسهیلات توسط دولت است.
  نان نیازمند قیمتگذاری جدید

مدیرعامل اتحادیه نانوایی های سنتی کشور با بیان این که نان به عنوان قوت اصلی 
مردم و یکی از اقلام مهم در سبد خانوار است اظهارداشت: در آذرماه سال 93 قیمت 
نان های سنتی از سوی شورای آرد و نان تصویب و ابلاغ شد اما با گذشت 30 ماه از این 

موضوع تاکنون نرخ جدیدی از سوی دولت ارایه نشده است.
وی دولت را مسئول قیمت گذاری نان دانست و افزود: هر ساله قیمت های پیشنهادی 
جدید براساس نرخ تورم آنالیز و در اختیار ارگان های تصمیم گیرنده از جمله شرکت 
غله و بازرگانی، سازمان حمایت از تولید کنندگان و مصرف کنندگان ، وزارت صنعت و 
معدن و تجارت و استانداری ها قرار می گیرد، اما تاکنون مصوبه ای استخراج نشده است.

وی اضافه کرد: فقدان نرخ گذاری نان موجب اعتراض نانوایان در سراسر کشور شده 
است زیرا براین باورند که نرخ فعلی نان کفاف هزینه های تولید از جمله هزینه های تامین 

آرد، انرژی، آب، برق ، دستمزد کارگری و حق بیمه را نمی دهد.
وی ادامه داد: ما هر ساله با نرخ تورم مواجه هستیم بنابراین باید این مهم در قیمت نان 

نیز لحاظ شود که تاکنون عملیاتی نشده است. 
 نانوایی ها یارانه بگیر در تامین آرد مصرفی خود اختیاری ندارند

مدیرعامل اتحادیه نانوایی های سنتی کشور قیمتگذاری نانوایی های آزاد پز را بر اساس 
عرضه و تقاضا عنوان کرد و افزود: در واحدهای آزادپز کیفیت و عرضه و تقاضا تعیین 

کننده نرخ نان است.
به گفته وی، مردم به دنبال تهیه و تامین نان کیفی در سبد خانوار خود هستند.

زراعت کار با تاکید براین که نانوایی های یارانه بگیر هیچ اختیاری در تعیین کیفیت 
آرد مصرف خود ندارند گفت: هر واحد نانوایی یارانه بگیر از شرکت غله و بازرگانی 400 
کیلوگرم سهمیه آرد دریافت می کند بدون این که در کیفیت آرد مصرفی خود دخالتی 
داشته باشد درحالی که در تمام دنیا تولیدکنندگان حق انتخاب برای تهیه مواد اولیه 

تولیدات خود دارند.
 آرد مورد نیاز نانوایی های کشور تامین است 

مدیرعامل اتحادیه نانوایی های سنتی درباره تاثیر نرخ خرید تضمینی گندم در نان 
گفت: سال گذشته دولت با خرید 11.5 میلیون تن گندم و اکنون با وجود ذخیره سازی 

بیش از 8.5 میلیون تنی به خودکفایی رسیدیم.
وی ادامه داد: برآوردها نشان می دهد که امسال بیش از 11 میلیون تن گندم توسط 

دولت خریداری شود که باید به فکر صادرات گندم به کشورهای همجوار باشیم. 
کاهش 2 میلیون تنی ضایعات نان با اجرای طرح یکسان سازی آرد

زراعت کار اظهارداشت: در صنعت نان کشور سالیانه نزدیک هشت میلیون تن آرد به 
مصرف می رسد.

به گفته وی، با اجرای طرح هدفمندی یارانه ها در سال 89 برنامه کاهش ضایعات نان 
در دستور کار قرار گرفت که در مرحله نخست یک میلیون و 500 هزارتن صرفه جویی 

در آرد صورت گرفت.
وی براین باور است که در صورت اجرای طرح یکسان سازی آرد نانوایی ها ) تامین 
آرد کامل یا سبوس دار( امکان صرفه جویی بین 1.5 تا دو میلیون تن دیگر آرد را داریم.

وی از اقدامات سال آتی تجهیز 200 واحد نانوایی به دستگاه تصفیه آب اتومات در 
مناطق دارای آب با ph بالا، برگزاری دوره های اموزشی جدید برای تولید نان با کیفیت، 
برنامه سبوس دار کردن آرد و عرضه 20 هزار دست لباس فرم رایگان برای متحد الشکل 

کردن نانوایی های کشور عنوان کرد.
به گزارش ایرنا، اکنون بیش از 72 هزار نانوایی دارای پروانه و هشت هزار نانوایی جدید 

تاسیس بدون پروانه در کشور فعال است. 
طبق آخرین مصوبه شورای آرد و نان نرخ گذاری قیمت نان که مهمترین کالاها در 

سبد خانوار به شمار می رود، مربوط به آذرماه سال 1393 است. 
البته براساس بند 20 تبصره پنج قانون هدفمندسازی یارانه ها در سال 94 یارانه نان 
حذف شود، اما به دلیل شرایط اقتصادی حاکم، دولت این امر را صلاح ندانست بنابراین 
در سال 95 دولت بخشنامه ای را در این خصوص ابلاغ کرد که بخشی از نانوایی های 

یارانه بگیر به نانوایی های سنتی تبدیل شدند.
نان به دو دسته سنتی و حجیم در کشور ما تهیه می شود که درحال حاضر بر اساس 
آداب و رسوم انواع نان سنتی شامل تافتون، لواش، بربری، سنگک، گلک، گلاج ، روغنی 
و شیرمال است که در مناطق سردسیر در ترکیبب آرد و خمیر نان از چاشنی های گرم 
مانند زنجبیل و فلفل، در مناطق استوایی از خرما استفاده می کنند. نان های حجیم 

مانند نان باگت یا نان فرانسوی است.

نیلی تشریح کرد؛ 

جزییات ابلاغیه های جدید رییس جمهوری 
درباره اقتصاد مقاومتی 

مشاور رییس جمهوری در اموراقتصادی برخی هدف ها از صدور ابلاغیه های جداگانه 
رییس جمهوری برای تحقق برنامه های سال »اقتصاد مقاومتی؛ تولید- اشتغال« را تعیین 

تکلیف نظارتی، هماهنگی برای اعطای اختیارات خاص و پیگیری امور دانست. 
»مسعود نیلی« در گفت و گو با پایگاه اطلاع رسانی دولت تاکید کرد هدفگذاری امسال 

منطبق با مسائلی است که اقتصاد ایران امسال و سال های آتی با آن روبرو می شود.
وی افزود: انتخاب سرفصل های »تولید و اشتغال« از مجموعه سیاست های اقتصاد 
مقاومتی نشانه اهمیت این 2 موضوع در سال 1396 است. نیلی تاکید کرد دولت با توجه 
به اهمیت نامگذاری سال و تلاش برای استفاده حداکثری از زمان، برای شتاب بخشی 
به »تولید« و »افزایش اشتغال« تدابیر گسترده ای اتخاذ کرده است. در نخستین گام، 
سازمان برنامه و بودجه در جایگاه دبیرخانه ستاد اقتصاد مقاومتی، چارچوب تفصیلی 
شامل محورهای مختلف وظایف دستگاه ها برای تحقق شعار سال را تهیه کرد که این 
مجموعه در ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی به بحث گذاشته شده است و مسیر خود 
را طی می کند. نیلی ادامه داد: رییس جمهوری در بخشنامه عمومی به اعضای هیات 
دولت، از آنها خواسته است برنامه های خود را در چارچوب شیوه نامه سازمان برنامه و 
بودجه ارایه کنند. همچنین برخی محورهای برنامه های تهیه شده را به عنوان ماموریت 
های ویژه ای که از سوی خودش مورد تاکید بود، انتخاب کرده است و در ابلاغ های 
جداگانه از وزیران و معاونان خود خواست این ماموریت های ویژه را با همکاری برخی 
اعضای هیات دولت منطبق با زمانبندی تعیین شده به وی ارایه کنند. رییس جمهوری 
سه شنبه )22 فروردین( به وزیران اموراقتصادی و دارایی، امور خارجه، صنعت، معدن 
و تجارت، تعاون کار و رفاه اجتماعی و رییس سازمان برنامه و بودجه، رییس کل بانک 
مرکزی و معاون امور اداری و استخدامی ریاست جمهوری به عنوان هفت عضو هیات 

دولت ابلاغ هایی صادر کرد. 
مشاور رییس جمهوری در اموراقتصادی افزود: یک ابلاغ نیز برای »اسحاق جهانگیری« 
معاون اول رییس جمهوری صادر شده که علاوه بر نظارت بر دیگر ابلاغ ها، مواردی بطور 
مستقیم از وی خواسته شده است؛ این موارد شامل اموری است که سطح آن بالاتر از 

وزیران یا دیگر معاونان رییس جمهوری است.
وی توضیح داد: برای نمونه مواردی است که به قوای دیگر مانند قوه قضاییه یا 
دستگاههای خارج از دولت مرتبط می شود یا ساماندهی و تعیین ماموریت برای بنگاه 
های بزرگی که غیرخصوصی اند. نیلی ادامه داد: بنگاه های بزرگ غیردولتی در نهادهای 
عمومی و حاکمیتی و سایر نهادها و بنگاه های اقتصادی که در حال فعالیتند و عمده 
تولید کشور در این بنگاه های بزرگ انجام می شود، باید با ایجاد ارتباط با بنگاه های 

کوچک و متوسط به تولید و اشتغال کمک کنند.
وی تاکید کرد نوع این اقدام ها و ارتباط، به اختیارات خاص نیاز دارد و با توجه به اینکه 
باید هماهنگی هایی در چارچوب ستاد اقتصاد مقاومتی انجام شود، با ابلاغ آقای روحانی 

این موارد از سوی شخص معاون اول رییس جمهوری پیگیری می شود.
مشاور رییس جمهوری افزود: البته برخی ابلاغ ها نیز نوعی وظیفه است و برخی شامل 

چند مورد می شودکه طیف گسترده ای را دربرمی گیرد.

هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران - هما - و شرکت 
هواپیماسازی فرانسوی - ایتالیایی ای.تی.آر روز پنجشنبه 
در تهران قرارداد تامین 20 فروند هواپیما برای ایران را 

امضا کردند.
جمهوری  هواپیمایی  مدیرعامل  پرورش«  »فرهاد   
 )Christian Scherer( »اسلامی ایران و »کریستین شرر
مدیر عامل شرکت هواپیماسازی ای.تی.آر این قرارداد را 
در ساختمان شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران 
امضا کردند. مقر اصلی شرکت هواپیماسازی ای.تی.آر در 
فرانسه است. فرهاد پرورش مدیر عامل هواپیمای جمهوری 
اسلامی ایران با تشریح جزئیات قرارداد خرید 20 فروند 
هواپیما از شرکت هواپیماسازی ای.تی. آر گفت: چهار فروند 
از این هواپیماها تا یک ماه آینده به ایران تحویل داده می 

شود. وی گفت: این هواپیماها 70 نفره و ملخی هستند. 
مدیر عامل شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران - 
هما - گفت: طول پرواز این هواپیما در حالت حمل مسافر 
هزار و 500 تا هزار و 600 کیلومتر است و 650 کیلوگرم 
در ساعت مصرف سوخت دارد. پرورش افزود: قرار است 
20 فروند هواپیما تا پایان سال 2018 میلادی تحویل داده 
شود و علاوه بر این، در قرارداد خرید 20 هواپیمای دیگر 

نیز پیش بینی شده است.
وی گفت: بعد از چهار فروندی که تا یک ماه آینده تحویل 
داده خواهد شد، پنج فروند نیز تا پایان 2017 تحویل 
خواهیم گرفت و در مجموع در سال جاری میلادی 9 
فروند هواپیما تحویل داده خواهد شد. پرورش افزود: در 
کنار قرارداد ایرباس، قرار شد همکاری در زمینه تولید 

قطعات، مباحث سخت افزاری و حتی مباحث نرم افزاری 
داشته باشیم و این موضوع در قرارداد ای.تی.آر لحاظ شده 

است.
وی گفت: شرکت ای.تی. آر متعهد است در زمینه خلبان، 
آموزش، پشتیبانی فنی و تکنسبن های فنی به ما کمک 
کنند. همچنین این شرکت آمادگی دارد هشت فروند از 

این هواپیماها را تامین مالی کنند.
کریستین شرر )Christian Scherer( مدیر عامل شرکت 
ای.تی.آر نیز در مورد هواپیماهای موضوع این قرارداد گفت: 
20 شرکت هواپیمایی در سراسر دنیا از این هواپیماها 

استفاده می کنند.
وی گفت: این شرکت در امور پشتیبانی، فنی و اقتصادی 

نیز با هما همکاری خواهد داشت.

هما و ای.تی.آر قرارداد خرید هواپیما  امضا کردند

اشتغالزایی بخش ارتباطات؛ 
بی نیاز به عمر نوح یا گنج قارون 

اشتغالزایی با بهره گیری از فرصت های فناوری اطلاعات و ارتباطات در حالی به 
کمترین وقت و هزینه نیاز دارد که ایجاد هر شغل در بسیاری از صنایع دیگر، شاید 

گنج قارون می طلبد و عمر نوح. 
اشتغالزایی با استفاده از زیرساخت های ارتباطات و فناوری اطلاعات فقط به کمی 
همت و خلاقیت، رایانه شخصی، توانایی برنامه نویسی و مقدار ناچیزی سرمایه نیازمند 
است تا دستاوردهای آن نه فقط سودی فراوان برای فرد به همراه بیاورد بلکه زمینه 

اشتغال جوانان زیادی را نیز فراهم سازد. 
اشتغال آفرینی در بخش آی.سی.تی با ساده ترین امکانات در کمترین زمان امکان 
دارد؛ درحالی که برای ایجاد هر یک شغل در سایر صنایع به تاسیس کارخانه های 
کوچک و بزرگ، گاهی واردات مواد اولیه، فناوری های پیشرفته و بازاری دم دست 
برای فروش محصول نیاز است تا پس از آنکه محصول به فروش رسید بتوان از منافع 

آن، هزینه ها را جبران و سپس برای اشتغال دیگران برنامه ریزی کرد. 
در بخش ارتباطات و فناوری اطلاعات اشتغال آفرینی به استخراج منابع زیرزمینی و 
ذخایر انرژی نیازی ندارد و حتی برخی شغل هایی که در بستر این زیرساخت ایجاد 
می شوند توانایی آن را دارند تا به شیوه مطلوبی حافظ این منابع برای آیندگان باشند. 

 ** ایجاد بیش از 20 هزار شغل برای تهرانی ها در سال 1395
رییس نظام صنفی رایانه کشور در این باره به ایرنا گفت: ظرفیت اشتغال در آی.سی.

تی بسیار خوب است به گونه ای که همه می توانند از منافع آن نهایت استفاده را 
داشته باشند. 

»ناصرعلی سعادت« به ایجاد بیش از 20 هزار شغل برای تهرانی ها در سال 1395 
اشاره کرد و افزود: مزیت مهم صنعت ارتباطات و فناوری اطلاعات بی نیازی به سرمایه 
گذاری سنگین است اما برای ایجاد هر شغل در سایر صنایع باید سرمایه گذاری های 

سنگینی کرد تا محصولی تولید و به بازار روانه شود. 
به گفته این مسوول بخش خصوصی، ایجاد اشتغال در این بخش به گونه ای است 
که یک جوان می تواند فقط با یک رایانه شخصی، برای گوشی تلفن همراه برنامه نرم 

افزاری تولید و سپس آن را به سراسر جهان صادر کند. 
سعادت به صدور بیش از 13 هزار مجوز برای کسب و کارهای مرتبط با آی.سی.

تی در سال 1395 اشاره کرد و افزود: البته این مجوزهای صادر شده همه صنعت را 
دربرنگرفته اند و ای بسا افراد زیادی که بدون اطلاع از مجوز به فعالیت اقدام کرده اند. 

 ** توسعه زیرساخت با هدف اشتغالزایی
سادگی ایجاد اشتغال و بی نیازی از سرمایه گذاری های سنگین از مهمترین عواملی 
است که وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات را به سوی توسعه زیرساخت های لازم 

برای اشتغال آفرینی در این صنعت سوق می دهد. 
آخرین گزارش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات که پارسال درباره عملکرد این 
مجموعه منتشر شد بیانگر آن است که شبکه فیبرنوری کشور در بیمه نخست سال 
1392 فقط 51 هزار و 497 کیلومتر بود؛ در حالی که این رقم تا بهمن ماه سال 

1395 به 65 هزار کیلومتر رسید. 
شبکه انتقال کشور در نیمه نخست سال 1392 فقط به میزان 900گیگابیت برثانیه 
توسعه یافت؛ در حالی که تا بهمن ماه پارسال این رقم با 366 درصد رشد به چهار 

هزار و 196 گیگابایت برثانیه رسید. 
شبکه آدرس داخلی )آی.پی( در حالی در نیمه نخست سال 1392 به میزان 
624گیگابیت برثانیه توسعه یافته بود که این رقم در بهمن ماه پارسال با رشد 541 
درصدی به چهار هزار گیگابایت رسید و در اسفندماه به 6 هزارگیگاباتیت افزایش 

یافت. 
پهنای باند بین الملل در حالی در 6 ماهه نخست سال 1392فقط 72 گیگابایت 
برثانیه بود که در بهمن ماه پارسال این عدد با رشد 834درصدی به 673 گیگابایت 

افزایش یافت. 
دسترسی پرسرعت )ثابت و سیار( در حالی در 6ماه نخست سال 1392 به پنج هزار 
و 334 نفر بالغ شد که این میزان در بهمن ماه پارسال با رشد 565 درصدی به بیش 

از 35 هزار 500 نفر رسید. 
در همین پیوند شبکه ملی اطلاعات ایران در 2 مرحله به بهره برداری رسید و زمینه 
افزایش ظرفیت شبکه پهن باند و بهره برداری از بخش های متعدد دولت الکترونیک 

نیز فراهم شد. 
توسعه زیرساخت های ارتباطات و فناوری اطلاعات پدیده جدیدی در کشور را رقم 
زد که از آن به نام استارتاپ ها یا کسب و کارهای نوپا یاد می شود و در اشتغالزایی 
کشور تحول نوینی را ایجاد می کند. استارتاپ ها و تولیدکنندگان نرم افزارهای تلفن 
همراه و محتوای بومی در سه سال فعالیت دولت یازدهم رشد چشمگیری داشته اند؛ 
به گونه ای که به گفته وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات بیش از 100 هزار برنامه نرم 

افزاری تلفن همراه تولید و برخی از آنها به سراسر جهان صادر شده است. 
 ** کلام آخر 

توسعه اشتغال و کارآفرینی در بستر آی.سی.تی با توجه به نو بودن آن خواه ناخواه 
مشکل هایی را برای فعالان ایجاد کرد که »محمود واعظی« وزیرارتباطات و فناوری 
اطلاعات، برای کاهش این مشکل ها پارسال جلسه های متعددی با حضور مقام های 

دولت یازدهم و فعالان این کسب و کارها برگزار کرد.
همزمان با آغاز سال 1396 و نامگذاری آن از سوی رهبر معظم انقلاب به عنوان 
»اقتصاد مقاومتی؛ تولید- اشتغال« و تاکید رییس جمهوری بر ایجاد اشتغال با استفاده 
از آی.سی.تی، تلاش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات وارد مرحله جدیدی شد و 
به سرعت سامان دهی به طرح تکاپو )توسعه کسب و کار و اشتغال پایدار( با همکاری 

وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در دستور کار قرار گرفت. 
در همین پیوند، واعظی در گفت و گو با خبرنگار ایرنا از در خدمت قرارگرفتن شبکه 

ملی و پهن باند کشور برای ایجاد اشتغال خبر داد. 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات پیام نوروزی رییس جمهوری درباره استفاده بیشتر 
از فناوری اطلاعات و ارتباطات برای توسعه کسب و کار را به دو بخش دسترسی آزاد 
به اطلاعات و توسعه کسب و کار با استفاده از آی.سی.تی دسته بندی کرد و گفت: 
بسیاری جوانان دارای تخصص در این بخش می توانند با استفاده از شبکه ملی 
اطلاعات هم برای خود شغل ایجاد کنند و هم زمینه اشتغال دیگران را فراهم آورند.

وی افزود: شبکه پهن باند کشور که به زودی ظرفیت آن بیشتر می شود نیز برای 
ایجاد اشتغال در بخش برنامه نویسی یا خدمات و تولید محتوا در اختیار جوانان قرار 
دارد.  تلاش های صورت گرفته بیانگر عزم جدی دولت برای رفع معضل بیکاری 
جوانان با استفاده از تازه ترین دستاورد های فناوری دنیا است و امید می رود با 
گسترش طرح هایی مانند تکاپو به سراسر کشور و توسعه زیرساخت ها، نهضت تولید 

اشتغال بر بسترآی.سی.تی قوت بیشتری بگیرد. 
به سرانجام رسیدن این تلاش ها و دستاوردها به همکاری و همراهی سایر قوای 
کشور با دولت نیازمند است تا مشکل های احتمالی بر توسعه زیرساخت ها و ایجاد 
کسب و کارها برطرف شوند و غول بیکاری با ارتباطات و فناوری اطلاعات مهار شود. 
 گزارش: محمد مهدی بهرامی

افزایش یک پله ای طبقه ورودی 

جزییات بخشنامه جدیدبرای کارمندان دولت 
معاون رئیس جمهور در بخشنامه ای، افزایش طبقه ورودی کلیه مشاغل مشمول 

قانون مدیریت خدمات کشوری را ابلاغ کرد. 
به گزارش  مهر، جمشید انصاری، رئیس سازمان اداری و استخدامی در بخشنامه ای 
به تمامی دستگاههای اجرایی مشمول قانون مدیریت خدمات کشوری ابلاغ کرد 
که طبقه ورودی کلیه مشاغل در جدول شماره یک دستورالعمل فصل دهم قانون 

مدیریت خدمات کشوری، یک پله افزایش یابد.
متن کامل بخشنامه انصاری به شرح زیر است:

بخشنامه به کلیه دستگاههای اجرایی مشمول قانون مدیریت خدمات کشوری
با عنایت به آراء وحد رویه شماره 1927-1926 مورخ 24/12/1390 و 1927-

تشویقی)موضوع  طبقه  لغو  در خصوص  مورخ 26/08/1394)اصلاحی(   1926
مورخ  رای شماره 827  و  مورخ 22/05/1390(  بخشنامه شماره 11942/200 
14/07/1394 در خصوص لغو تفاوت تطبیق)موضوع بخشنامه شماره 55919/200 
مورخ 26/12/1391( صادره از هیات عمومی دیوان عدالت اداری، شورای توسعه 
مدیریت و سرمایه انسانی در جلسه مورخ 24/12/1395 در اجرای جزء )5( بند 
)ب( ماده 116 قانون مدیریت خدمات کشوری بنا به پیشنهاد سازمان اداری و 
استخدامی کشور، نحوه تطبیق کارمندان در طبقات ورود مشاغل را جهت اجرا از 
تاریخ 1/1/1396 به شرح زیر تصویب کرد: طبقه ورودی کلیه مشاغل در جدول 
شماره یک دستورالعمل اجرایی فصل دهم قانون مدیریت خدمات کشوری موضوع 
بخشنامه شماره 14593/200 موره 21/02/1388 یک طبقه افزایش می یابد و با 
این اصلاح، سقف طبقات استحقاقی موضوع بخشنامه شماره 55588/200 مورخ 
27/0/1/1389 در کلیه سطوح شغلی با رعایت کلیه مقررات مربوط نیز یک طبقه 
افزایش می یابد. بدیهی است اجرای این بخشنامه منوط به اعمال آراء یادشده صادره 
از هیات عمومی دیوان عدالت اداری در احکام کارگزینی کارمندان می باشد.به گزارش 
مهر، این بخشنامه 22 فروردین ماه از سوی انصاری به دستگاههای اجرایی ابلاغ 

شده است.
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گزارش یک روزنامه چینی از آخرین وضعیت فوتبال ایران:

فدراسیون فقیر ایران، پول انجام یک بازی 
دوستانه را ندارد!

یک روزنامه چینی در گزارشی به موضوع بی پولی فدراسیون فوتبال ایران و نقش 
کارلوس کی روش در راهیابی ایران به جام جهانی 2018 پرداخته است.

 تیم ملی فوتبال ایران در حالی در آستانه صعود به جام جهانی قرار دارد که رسانه 
های چینی در این بین توجه بیشتری به تیم ملی ایران و مشکلات موجود در 
فدراسیون فوتبال کرده اند. در گزارشی که اخیرا در رسانه های چینی بازتاب داشته 
آمده است: مشکلات در فوتبال ایران از قبل از جام جهانی 2014 برزیل وجود داشت 
جایی که کارلوس کی روش نیز به وجود چنین مشکلاتی در تیم خود اعتراف کرد و 
گفت: ما تیمی هستیم که امکانات درجه یک نداریم و از شرایط مالی و رفاهی خوبی 
نیز برخوردار نیستیم و با این شرایط مردم ایران باید به تیم ملی خود افتخارکنند وقتی 

برابر تیم های قدرتمندی چون نیجریه قرار می گیرند. 
کارلوس کی روش توانسته است این تیم را به جام جهانی برساند و اکنون نیز امیدوار 

به صعود برای یک جام جهانی دیگر باشد. 
به نظر می رسد در طول این سال ها تحریم های اقتصادی تاثیر خود را در تیم ملی 
ایران نشان داده است. علاوه بر آن دوری ایران از فرهنگ غرب در طول این سال ها 
باعث شده تا راه های فوتبالی مورد توجه سران فوتبال در ایران قرار گیرد تا فرهنگ 

ایرانی را به جهان نشان دهند. 
علاوه بر  شهرت سینمای ایران در طول ساله ای اخیر، فوتبال تبدیل به یک راه 
جایگزین برای ایران شده است تا  تفاوت های ایدئولوژیکی و فرهنگ خود را به جهان 
نشان دهد. به همین خاطر بود که می توانیم ببینیم قبل از بازی ایران و نیجریه در 
جام جهانی یک تابلو فرش زیبا از فرهنگ ایرانی به تیم مقابل داده می شود تا فرهنگ 
ایرانی بیشتر به رخ جهانیان کشیده شود. همانطور که رئیس جمهور ایران گفت: 
فوتبال ابزاری برای ایران است که می تواند  روابط نزدیک و فرهنگی با جهان برای 

ایران ایفا کند.
در طول این سالها و بعد از انقلاب اسلامی در ایران، غرب همواره تلاش کرد تا ایران 
را تحت فشار قرار دهد و به همین خاطر تحریم هایی برای ایران وضع کرد ولی ایران 
همواره توانست تحریم ها را کنار بزند و حتی در خیلی از عرصه ها به موفقیت برسد. 
دیدار ایران و آمریکا قبل از جام جهانی 98 فرانسه از یاد کسی نمی رود جایی که ایرانی 
ها قبل از بازی با دسته گل از آمریکا استقبال کردند و توانستند آن بازی بزرگ را با 

برتری 2 بر یک به پایان برسانند. 
البته بعد از سال 1998 و بازنشستگی نسل برتر فوتبال ایران، شرایط تا سال ها برای 
ایران بد پیش رفت و ایران در عرصه فوتبالی نتوانست حرفی برای گفتن داشته باشد. 
در جام جهانی 2006 بحث های زیادی درباره تیم ملی ایران شنیده شد. به دلیل 
بودجه محدود و فقر فدراسیون فوتبال عنوان شد که لباس بازیکنان ایران که کیفیت 
نامطلوبی داشت، آب رفته و کوچک شده است و به ههین خاطر آنها نمی توانند پیراهن 
خود را با بازیکنان حریف تعویض کنند. همچنین موضوع دیگری نیز نشان دهند این 
موضوع است. برای مثال در سال 2012 کنفدراسیون فوتبال آسیا تصمیم گرفت تا یک 
میلیون دلار به فدراسیون فوتبال ایران کمک کند ولی موفق به این کار نشد چرا که به 

دلیل تحریم های بانکی این پول نتوانست به ایران انتقال داده شود.
لغو اردوهای تمرینی قبل از جام جهانی و بعد از آن و پیدا نشدن تیم ها برای بازی 
دوستانه با ایران از مشکلات جانبی بوده است که فدراسیون فوتبال با آن روبرو  شده 

است و نتوانسته این مشکلات را حل کند. 
هر چند مشکلات مالی زیادی در دستگاه فدراسیون فوتبال ایران دیده می شود با 
این حال پرداخت سالیانه 2 میلیون دلار به کارلوس کی روش برای هدایت ایران و 
برقراری پرواز چارتر برای جام جهانی برای جلوگیری از خستگی، نشان از توانایی مالی 

ایران ها دارد. 
با وجود تمام مشکلات ساختاری و مالی در فدراسیون فوتبال ایران، سرعت فوتبال 
در این کشور فوتبال دوست پیش می رود و ایران به دنبال صعود پی در پی به جام 
جهانی است و در این راه توانسته در صدر جدول گروه خود قبل از 3 دیدار نهایی 

قرار گیرد.

درخشش ادامه دار شماره 77 پرسپولیس

ماهینی و مسلمان در تیم منتخب لیگ قهرمانان
محسن مسلمان و حسین ماهینی از تیم پرسپولیس در تیم منتخب 11 نفره هفته 

چهارم لیگ قهرمانان آسیا از نگاه ای اف سی حضور دارند.       
کو سونگ بوئم، بعد از درخشش در جریان پیروزی 0-5 سوون سامسونگ برابر 

ایسترن هنگ کنگ، به عنوان بهترین بازیکن هفته لیگ قهرمانان انتخاب شد.
این هافبک راست 22 ساله که اولین بازی برون مرزی خود را یک ماه قبل مقابل 
همین تیم هنگ کنگی انجام داده بود، با به ثمر رساندن 2 گل و ارسال یک پاس گل، 

نقش مهمی در صعود تیمش به صدر جدول گروه هفتم مسابقات داشت.
کو سونگ با نواختن 3 ضربه به سمت چارچوب، 8 پاس منجر به موقعیت، دقت 

پاس 96% و نمره 9.3، لایق کسب عنوان بهترین بازیکن هفته نیز بود.
دومین بازیکن برتر هفته؛ عمر السوما از العین بود که با دبل برابر الاهلی، باعث صعود 

تیمش به صدر جدول گروه سوم شد تا این ستاره سوری نمره 8.6 را دریافت کند.
السوما که با 38 لمس توپ و 6 تلاش برای گلزنی نمایش درخشانی داشت، در اواخر 
نیمه اول گل اول العین را به ثمر رساندند و در دقیقه 89 با شلیک دیدنی از فاصله 
20 متری، تیمش را از شکست برابر نماینده عربستان نجات داد. سومین بازیکن برتر 
لیست، اورتون لیبرو از الاهلی امارات بود که نقش مهمی در پیروزی 1-3 تیمش برابر 
الاهلی عربستان و صدرنشینی این تیم در گروه اول ایفا کرد. در دقیقه 37، ریبرو با یک 
ضربه آزاد دیدنی گل اول تیمشرا به ثمر رساند و با خلق 4 موقعیت و گرفتن 3 خطا از 
حریف، نمره 8.5 را دریافت کرد. در رتبه چهارم، دژان دامیانویچ از اف سی سوئل بود 
که نمره 8.3 را دریافت کرد و با دبل برابر وسترن سیدنی، عامل کسب اولین 3 امتیاز 
تیمش لقب گرفت. رتبه پنجم، نصیب عمر باری سنگربان الریان شد که با کسب نمره 
8.3، موفق به ثبت 6 عکس العمل برابر پرسپولیس شد تا تیمش همچنان در رتبه 
دوم جدول گروه چهارم باقی بماند. عبدالله معیف، سنگربن الهلال نیز با ثبت 6 واکنش 
خوب برابر الواحده و کسب نمره 8.1، جایگاه ششم را به خود اختصاص داد. در جایگاه 
هفتم و هشتم نیز محسن مسلمان از پرسپولیس و هونگ ژئونگ هو از جیانگسو با 
امتیاز 8 قرار گرفتند. هافبک 27 ساله پرسپولیس چند بار موقعیت های بسیار خوبی 
را برای همبازیانش مهیا کرد که در نهایت بازیکنان پرسپولیس از آن به خوبی استفاده 
نکردند تا پرسپولیس در تهران برابر الریان متوقف شود و این تیم همچنان در رتبه سوم 
جدول گروه چهارم باقی بماند. مسلمان در هفته اول مسابقات نیز موفق شد با نواختن 

ضربه ای دیدنی، دروازه الهلال را باز کند.

رامین رضاییان در یک قدمی لیگ هلند
رامین رضاییان که اخیرا از جمع پرسپولیسی ها جدا شد، درصدد پیوستن به یک 

تیم خارجی است و این روزها در حال مذاکره یکی از تیم های هلندی است.
 محمدرضا مهدوی، بازیکن سابق تیم های استقلال و پرسپولیس و تیم ملی که 
این روزها به مشاوره رامین رضاییان در ترانسفر به اروپا است در رابطه با حضور مدافع 
تیم ملی در لیگ های اروپایی گفت: چند پیشنهاد برای رامین رسیده و به بررسی 

آنها پرداختیم. او یک پیشنهاد بسیار خوب 
از یکی از تیم های هلندی دارد که در 
به  داد:  ادامه  او  است.  نهایی شدن  حال 
زودی رضاییان راهی هلند خواهد شد تا 
در تست پزشکی یکی از تیم های خوب 
هلند شرکت کند و بتواند به عقد قرارداد 
با این تیم بپردازد. مهدوی در ادامه گفت: 
هر کمکی در این باره از دستم برآید دریغ 
نمی کنم، امیدوارم با تجربیاتم بتوانم به این 
بازیکن کمک کنم تا بتواند در فوتبال اروپا 
بدرخشد و در نهایت تجربه حضور در این 

تیم ها را به فوتبال ایران وارد کند.

 
 مرفاوی:

 استقلالی ها به سمت من نیایند ناراحت نمی شوم
سرمربی تیم فوتبال صبای قم دیدار تیمش مقابل استقلال را برای هر دو تیم مهم 
و حساس توصیف و تأکید کرد که اگر استقلالی ها در این بازی به سمت او نیایند، 

ناراحت نمی شود.
صمد مرفاوی در نشست خبری پیش از دیدار تیمش مقابل استقلال ضمن بیان 
این مطلب اظهار داشت: بازی با استقلال هم برای ما مهم و حساس است و هم برای 
استقلال. ما در پایین جدول به دنبال بهتر شدن وضعیت مان هستیم و استقلال هم 
به دنبال نایب قهرمانی است، این نشان می دهد دو تیم کار سختی دارند. وی افزود: 
بازی مقابل استقلال برای من سخت است، چون بازیکن، مربی و سرمربی این تیم 
بوده ام. از حضور در تیم استقلال خاطرات زیادی دارم و این تیم و هوادارانش برای 
من قابل احترام هستند، اما ما هم باید از شرافت مان دفاع کنیم. استقلال تیم قابل 
احترامی است، اما امیدوارم با تلاش و انگیزه ای که در بازیکنانم وجود دارد، نتیجه 
لازم را کسب کنیم تا شرایط مان بهتر شود. سرمربی تیم فوتبال صبای قم با اشاره به 
وضعیت استقلال، خاطرنشان کرد: استقلال تیمی است که در نیم فصل اول مشکلاتی 
داشت، اما در نیم فصل دوم بازی های خوبی به نمایش گذاشت و نتایج خوبی گرفت. 
اگر بگویند تیمی نتیجه می گیرد و خوب بازی نمی کند، من آن را قبول ندارم. اگر 
خوب بازی نکنید، نتیجه هم نمی گیرید. آنها شرایط خوبی دارند و نتایج خوبی هم 
گرفته اند. امیدوارم استقلال در آسیا هم نتایج خوبی بگیرد و به مرحله بعد صعود 
کند تا هواداران این تیم خوشحال شوند. مرفاوی درباره اینکه گفته می شد صبا برای 
بازی با استقلال حنیف و محسن فروزان را در اختیار ندارد، گفت: ما فقط دیوسالار 
را به دلیل محرومیت در اختیار نداریم. بهادری هم آسیب دیده است. حنیف و فروزان 

مشکل فوتبالی نداشتند. 
این ها شایعاتی بود که برخی دوستانی که به ما علاقه داشتند به وجود آوردند. وی 
در پاسخ به سؤال یکی از خبرنگاران مبنی بر اینکه آیا به عنوان یک استقلالی حنیف 
را تشویق خواهد کرد که به سمت نیمکت استقلال برود یا خیر، گفت: من با هیچ 
بازیکنی صحبت نمی کنم که کاری انجام دهد، چون آنها خودشان عاقل و بالغ هستند 
و می دانند که سمت چه کسی بروند و سمت چه کسی نروند. من به این کار اعتراضی 
ندارم. اگر کسی از استقلال هم سمت من نیاید، ناراحت نمی شوم. بازیکن باید تمرکز 
داشته باشد. اگر کسی قرار است به سمت کسی برود، این کار باید مقابل رختکن و 

پیش از حضور تیم ها در زمین باشد.
 من روی نیمکت این کار را نمی پسندم، اما در فوتبال ما این کارها باب شده که 
اصلًا خوب است. اگر کسی سمت شخص دیگری نرفت، نباید گله ای باشد. مرفاوی 
درباره اینکه آیا حضور صبا در پایین جدول و انگیزه برای ماندن در لیگ برتر روی 
بازی آنها مقابل استقلال تأثیرگذار خواهد بود، گفت: صددرصد همین طور است. ما 
در پایین جدول هستیم، اما جایگاه مان در پایین جدول نیست. ما یک نیم فصل را 
بیهوده از دست دادیم و حق مان این نیست که برای ماندن در لیگ بجنگیم. با این 
شرایط هم باید قدر امتیازهای خودمان را بدانیم و با انگیزه بجنگیم تا از پایین جدول 

فاصله بگیریم. 
سرمربی تیم فوتبال صبای قم در پاسخ به این پرسش که بازی سنگین تیم 
استقلال در ازبکستان و خستگی بازیکنان این تیم روی عملکردشان تأثیر خواهد 
گذاشت یا خیر، گفت: هر دو تیم از یکدیگر شناخت دارند و همدیگر را آنالیز کرده اند. 
هم ما استقلال را آنالیز کرده ایم و هم آنها ما را آنالیز کرده اند. در ازبکستان هم استقلال 
برنامه ریزی خوبی داشت. بازیکنان ذخیره آنها که بازی نکردند، دست کمی از بازیکنان 
اصلی ندارند و حتی شاید بالاتر هم باشند. استقلال چه با خسرو حیدری، چه با ورویا 

غفوری، چه با فرشید باقری و یا چه با مجتبی حق دوست تیم قدرتمندی است.
مرفاوی درباره اینکه رضا عنایتی تصمیم گرفته در بازی با استقلال از هواداران این 
تیم خداحافظی کند و در این خصوص چه نظری دارد، گفت: تصمیمی که عنایتی 
گرفته است به این دلیل است که او دیگر نمی تواند در استقلال باشد و دیگر روبه روی 
استقلال هم قرار نمی گیرد. او خواست در بازی امروز با هواداران استقلال خداحافظی 

کرده باشد. 
عنایتی چند سال با پیراهن استقلال برای این تیم زحمت کشید، برای استقلال 
گلزنی کرد و آقای گل شد و هرچند در فوتبال ایران به این مسائل اهمیت نمی دهند، 
اما فکر می کنم او تصمیم خوبی گرفته است که همراه با کسانی که دوست دارد و 
کسانی که او را دوست دارند از فوتبال خداحافظی کند تا به نوعی از این هواداران 
هم تشکری کرده باشد. چه من که اینجا نشسته ام و چه عنایتی که می خواهد مقابل 
استقلال خداحافظی کند از وجود هوادارانی است که در گرما و سرما ما را تشویق و 

حمایت کردند. 
جا دارد هم من و هم عنایتی از این هواداران تشکر کنیم. وی درباره اینکه با 
رتبه بندی جدید لیگ های آسیا امکان کم شدن سهمیه ایران وجود دارد و نظر او در 
این مورد چیست، گفت: من باید این گونه جواب بدهم که هر سال می گویند سهمیه 
ایران کم می شود، اما این اتفاق رخ نمی دهد. ما حتی همان نیم سهمیه را کسب 

می کنیم و سهمیه مان کامل می شود. 

عنایتی: 

دوست نداشتم تصمیمی خودخواهانه بگیرم 
بازیکن - مربی تیم فوتبال صبای قم نمی خواسته با خداحافظی در دیدار مقابل 

استقلال به تیمش لطمه وارد کند.
رضا عنایتی ابتدا در خصوص اینکه چرا تصمیمش را برای خداحافظی از دنیای 
فوتبال مقابل استقلال عوض کرد، گفت: من دوست داشتم مقابل هواداران استقلال 
از دنیای فوتبال خداحافظی کنم، ولی طبیعتاً باشگاه و صمد مرفاوی نظر دیگری 
داشتند، چون تیم ما شرایط حساسی دارد. من هم در نهایت از این تصمیم منصرف 
شدم، چون دوست نداشتم خودخواهانه تصمیم بگیرم و اتفاقاتی رخ دهد که باشگاه 
صبا در این شرایط حساس ضرر کند. برای من فعلًا همین کافی است که از هواداران 

استقلال خداحافظی کنم. 
مهاجم تیم فوتبال صبای قم در ادامه در خصوص بازی تیمش برابر استقلال تأکید 
کرد: استقلال در این هفته ها نتایج خوبی گرفته است و قطعاً بازی سختی مقابل 
این تیم داریم. آنها برای حفظ جایگاه دومی دنبال برد هستند، ولی ما هم در جدول 
وضعیت حساسی داریم و باید امتیاز بگیریم. ما فقط برای برد بازی خواهیم کرد و 

امیدوارم به هدفی که داریم برسیم.

دیدارهای پایانی هفته بیست و هفتم لیگ برتر فوتبال روز شنبه 
برگزار می شود و پرسپولیس صدرنشین میهمان ماشین سازی 

است و استقلال هم مقابل تیم ته جدولی صبا قرار می گیرد.
 4 دیدار پایانی هفته بیست و هفتم لیگ برتر روز شنبه برگزار 
می شود. در این روز نمایندگان ایران در لیگ قهرمانان آسیا 
مقابل حریفان شان به میدان می روند و درصورتیکه پرسپولیس 
در تبریز  مقابل تیم آخر جدول لیگ ماشین سازی پیروز شود 

قهرمانی اش در لیگ برتر شانزدهم رسمی خواهد شد. 
نگاهی به این 4 مسابقه می اندازیم:

ماشین سازی- پرسپولیس؛ 
رسمی شدن قهرمانی شاگردان برانکو؟

سرمربی و مدیرعامل ماشین سازی می گویند که به احتمال 90 
درصد سقوط کرده اند و به معجزه نیاز دارند تا تیم شان در لیگ 
برتر باقی بماند با این حال اگر برانکو و بازیکنان پرسپولیس این 
حریف را از پیش بازنده تصور کنند امکان دارد در تبریز گرفتار 

شوند و قهرمانی شان در لیگ برتر به تعویق بیفتد.
اگرچه تیم یازده نفره و اصلی پرسپولیس بسیار هماهنگ است 
و به بلوغ تاکتیکی رسیده اما روی نیمکت دست برانکو همچنان 
خالی است و نیمکت ذخیره های پرسپولیس در اختیار جوانانی 

آینده دار هستند که تجربه زیادی در لیگ برتر ندارند.
بازیکنان ماشین سازی برای دفاع اعتبار از فوتبالی خود در این 
بازی به میدان می روند. مهدی طارمی آقای گل لیگ با 14 گل 
زده بهترین فرصت را دارد تا مقابل ضعیف ترین خط دفاع لیگ 
هم تعداد گل های زده اش را اضافه کند و هم دل هوادارانی که با 
نشان دادن علامت سکوت به انها در بازی با الریان رنجانده بود 
را به دست بیاورد. با این حال هدف اصلی پرسپولیس در این 
مسابقه کسب سه امتیاز است تا خیالش بابت قهرمانی راحت  
شود. فرهاد کاظمی هم تلاش می کند جشن زودهنگام قهرمانی 
سرخپوشان را تخریب کند زیرا شکست در این مسابقه به معنای 
قطعی شدن سقوط ماشین سازی خواهد بود. پرسپولیس در 

بازی رفت هم یک بر صفر پیروز شده بود.  

پیکان- ذوب آهن اصفهان؛
 نبرد برای چهارمی در لیگ

دو تیم در این مسابقه برای کسب عنوان رتبه چهارم جدول 
تلاش می کنند. چهارمی در این فصل اهمیت دارد زیرا در 
صورت قهرمانی تراکتورسازی در فینال جام حذفی تیم چهارم 
می تواند در پلی آف لیگ قهرمانان آسیا حاضر شوند. ذوب آهن 
که با یک برد روحیه بخش مقابل بنیادکار ازبکستان به لیگ برتر 
بازگشته تلاش می کند نوار ناکامی اش را قطع کند. ذوبی ها 8 
هفته است که در لیگ برتر به پیروزی نرسیده اند. پیکان هم 
حرکتی سینوسی در لیگ برتر داشته و تیمی پر افت و خیز 

نشان داده است. 

استقلال خوزستان- سایپا؛ 
به دنبال رتبه ای آبرومند

استقلال خوزستان با باخت از قطر بازگشته و شرایط روحی 
مناسبی ندارد و این تیم تلاش می کند رتبه ای تک رقمی کسب 
کند. سایپا هم در رتبه سیزدهم است و می کوشد که خود را به 
رتبه ای آبرومندتر برساند ضمن اینکه شاگردان فرکی روی کاغذ 

همچنان در خطر سقوط به لیگ یک هم قرار دارند. 
استقلال تهران - صبای قم؛

 خداحافظی آقای گل در روز نبرد استقلالی ها
آبی پوشان تهرانی برای اینکه نایب قهرمانی خود را مسجل کنند 
لازم است که در این بازی پیروز شوند. تقابل علیرضا منصوریان 

با صمد مرفاوی سرمربی استقلال دیدنی خواهد بود.  از سویی 
دیگر کاپیتان سابق استقلال در این بازی قصد خداحافظی از 
فوتبال را دارد.  رضا عنایتی گلزن کهنه کار فوتبال ایران بالاخره 
تصیم گرفته چهارگوشه مستطیل سبز را ببوسد و برود. هرچند 
او دوست داشت با پیراهن آبی از فوتبال خداحافظی کند اما 
در نهایت مجبور شد در روزی که مقابل آبی ها قرار می گیرد 
فوتبالش را تمام کند. آبی پوشان بعد از مساوی در لیگ قهرمانان 
آسیا مقابل حریف ازبکستانی در این مسابقه به میدان می روند و 
خستگی مهم ترین حریف شاگردان منصوریان در این بازی است. 
صبا برای بقا تلاش می کند و باید سه امتیاز از استقلال بگیرد 
تا به بقا امیدوار بماند. نبرد نایب قهرمانی و بقا در این بازی بین 
استقلالی های جدید و سابق می تواند جذابیت های خاص خودش 
را داشته باشد. به ویژه اینکه بازی رفت دو تیم هم حاشیه های 
زیادی داشت و مربیان دو تیم در کنار خط از خجالت همدیگر 

درآمدند. در آن بازی استقلال دو بر صفر پیروز شد.
اسامی داوران و برنامه هفته بیست و هفتم لیگ برتر:

شنبه 26 فروردین
ماشین سازی تبریز-پرسپولیس تهران-یادگار امام- تبریز-

ساعت 17
حسین زرگر- محمد راهی-مهدی عالیقدر-پیروز سیف اله پور- 

ناظر: سعید بخشی زاده
پیکان تهران-ذوب آهن اصفهان- شهدا- شهر قدس-ساعت 

17:30
میر  علی  سید  قیم-  سخندان-رضا  وردی-رضا  حق  تورج 

غفاری-ناظر: زاهد بحرینی
استقلال خوزستان-سایپا تهران-غدیر- اهواز- ساعت 19:10

کاظمیان-شاهو  مرتضی  نوری-  اکبر  فغانی-علی  علیرضا 
اصلانی-ناظر: محمد جواد تقی پور 

استقلال تهران-صبای قم- آزادی- تهران-ساعت 19
 حمید حاج ملک-محمدرضا منصوری-علی اکبر عظیم پور-

رضا عادل- ناظر: نادر جعفری

هفته بیست و هفتم لیگ برتر فوتبال

رسمی شدن قهرمانی پرسپولیس در تبریز؟
 نبرد استقلالی ها در روز خداحافظی آقای گل

فردا تاریخ سازی می کنیم

برانکو: همه در قهرمانی سهیم هستیم

سرمربی تیم پرسپولیس می گوید مهدی طارمی 
با ضربه چیپی که در مقابل الریان قطر زد سرنوشت 

پرسپولیس را تحت تاثیر قرار داد.
برانکو ایوانکوویچ  درباره دیدار پرسپولیس مقابل 
امروز  من  بازیکنان  کرد:  اظهار  تبریز  ماشین سازی 
مقابل  پیروزی  با  ما  چون  می کنند  تاریخ سازی 
ماشین سازی تبریز قهرمان لیگ خواهیم بود و قطعاً 
افتخار  این  کسب  خاطر  به  آن  از  پس  می توانیم 
به  برای رسیدن  تمام  خوشحالی کنیم. یک فصل 
این موفقیت تلاش کردیم و امروز پس از پیروزی بر 

ماشین سازی می توانیم جشن بگیریم.
وی افزود: البته تیم فوتبال ماشین سازی از تیم های 
خوب لیگ است درست متوجه هستیم که این تیم در 
انتهای جدول قرار دارد اما برخلاف جایگاه اش بازی های 
امروز کار ساده ای  بنابراین  انجام می دهد،  را  خوبی 
پیش روی تیم ما نخواهد بود. با این حال ما برای کسب 
پیروزی به میدان خواهیم رفت زیرا می خواهیم قهرمان 

لیگ شویم.
سرمربی تیم پرسپولیس درباره این که دو سال قبل 

پرسپولیس برای بقاء در لیگ برتر می جنگید اما الان 
قهرمان لیگ شده است، گفت: درست است دو سال 
قبل زمانی که من به همراه آقای طاهری به باشگاه 
آمدیم این تیم برای بقاء در لیگ برتر می جنگید، 
اما با کارهایی که انجام دادیم و برنامه ریزی هایی که 
داشتیم توانستیم تیم را به قهرمانی برسانیم. از آن تیم 
فقط مهدی طارمی و علی علیپور باقی مانده اند و سایر 
بازیکنان در ادامه ی فصل به جمع ما پیوستند. فکر 
می کنم ما لیاقت کسب این قهرمانی را داشتیم من از 
طرف خودم این قهرمانی را به همه طرفداران واقعی 

پرسپولیس تبریک می گویم.
برانکو درباره ی این که برای پرسپولیس نسل طلایی 
ساخته است، گفت: بازیکنانی که ما در اختیار داریم 
بهترین بازیکنان لیگ هستند آنها لیاقت حضور در 
پرسپولیس را دارند و مطمئنا سال ها می توانند برای این 

تیم افتخارآفرینی کنیم.
وی در بخش دیگری از صحبت هایش در پاسخ به 
سوالی درباره دیدار این تیم مقابل الهلال عربستان 
موضوع  این  مورد  در  ندارم  تمایلی  فعلا  گفت: 

اظهارنظری کنم. مهم ترین بازی ما است و باید مقابل 
ماشین سازی به پیروزی برسیم. پس از آن هم باید در 

برابر پدیده قرار بگیریم.
وی درباره انتقاداتی که نسبت به مهدی طارمی 
مطرح می شود، اظهار کرد: بازیکنی که در پرسپولیس 
و یا تیم ملی بازی می کند باید بداند همیشه تحت نظر 
کارشناسان است. اگر اشتباه کند از او انتقاد می کنند 
و اگر بدرخشد او را تحسین خواهند کرد. به طور مثال 
اگر پنالتی طارمی به گل تبدیل می شد قطعا کسی از 
او انتقاد نمی کرد و همه این بازیکن را مورد تحسین 
از همه  بهتر  اما طارمی خودش هم  قرار می دادند، 
می داند با آن ضربه چیپی که زد سرنوشت پرسپولیس 
را تحت تاثیر قرار داد شاید به خاطر همین موضوع باشد 

خیلی ها از او به خاطر همین موضوع ناراحتند.
سرمربی تیم پرسپولیس ادامه داد: شما تصور کنید 
من دروازه بان تیم ام را به خط مهاجم می آورم و او در 
یک بازی چهار گل بزند چه اتفاقی می افتد؟ مطمئناً 
همه از او تقدیر می کنند اما اگر همین دروازه بان نتواند 
گلزنی کند همه او را مورد انتقاد قرار می دهند. به 
هرحال فوتبال این گونه است و بازی کردن در تیم های 

بزرگ شرایط خاص خودش را دارد.
برانکو درباره این که آیا با مهدی طارمی طی روزهای 
اخیر صحبت کرده است یا خیر، افزود: همان طور که 
گفتم طارمی بهتر از هر کسی می داند چه اشتباهی 
با آن ضربه چیپ سرنوشت  او  مرتکب شده است. 

پرسپولیس را تحت تاثیر قرار داده است.
سرمربی تیم پرسپولیس در پایان در پاسخ به این 
سوال که مهم ترین عامل قهرمانی پرسپولیس را در چه 
چیزی می داند، ادامه داد: همه در قهرمانی پرسپولیس 
سهیم هستند و هیچ کس نمی تواند سهم بیشتری به 
خود اختصاص دهد. از مدیریت باشگاه تا همه هواداران 
در کسب این قهرمانی سهیم هستند اما اگر بخواهیم 
کمی بیشتر به کسی سهم بدهیم باید این سهم را به 
بازیکنان بدهیم که در طول یک فصل با جان و دل در 

تمرینات حاضر شدند و تلاش کردند.
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7دلیل تعریق در خواب
هر کسی ممکن است در هنگام خواب احساس گرما را تجربه کند، اما منظور از به کار 
بردن عبارت تعریق شبانه، تجربه ی خیس شدن لباس یا رختخواب در اثر عرق در شب 
است. اولین دلیلی که برای این تعریق ها در ذهن ما می آید، یائسگی و تغییرات هورمونی 

است، اما فقط این نیست.
 ممکن است در معرض خطر بالای بیماری قلبی باشید

زنان میانسال که اغلب تجربه ی تعریق شبانه را دارند، ممکن است در معرض خطر 
بیشتری برای ابتلا به بیماری های قلبی و عروقی باشند. زنان چاق، زنان با فشار خون بالا 
و زنان مبتلا به دیابت همگی بیشتر از دیگران تعریق شبانه را تجربه خواهند کرد که این 
مشکلات احتمال ابتلای آنان به بیماری قلبی را افزایش خواهد داد. البته شیوه ی زندگی، 

سن و یائسگی را نباید از لیست دلایل تعریق شبانه خارج کرد.
ممکن است بدن تان در حال مبارزه با عفونت باشد

اگر بدن شما در حال مبارزه با یک بیماری عفونی باشد، تعریق شبانه خواهید داشت. 
این تعریق شبانه می تواند برای چند روز یا حتی چند هفته باقی بماند و پس از سایر 
علائم کم رنگ شود. بنابراین اگر اخیرا تب یا مشکلات دیگری داشتید، می توانید آن را 

دلیل عرق شبانه بدانید. 
عرق شبانه به عنوان یک علامت شایع در افراد مبتلا به پرکاری تیروئید دیده می شود. 
همچنین در افراد دارای کم کاری تیروئید نیز این نشانه وجود دارد. اشکال در آدرنال 

)غده فوق کلیه( نیز می تواند دلیل تعریق های شبانه باشد.
ممکن است پای داروهای خاصی در میان باشد

عرق شبانه از اثرات جانبی مشترک بسیاری از داروها به حساب می آید که داروهای 
ضدافسردگی در صدر لیست این داروها هستند. برخی از داروهای هورمونی مخصوصا 
داروهای سرطان نیز چنین عارضه ای را به دنبال می آورند. داروهای دیابت هم می توانند 

موجب تعریق شبانه شوند، اگر قند خون فرد را بسیار پایین بیاورند.
ممکن است سیستم ایمنی تان مختل شده باشد

اختلالات خودایمنی شرایطی است که در آن سیستم ایمنی بدن به اشتباه چیزی 
خوش خیم را به عنوان یک خطر برای سلامتی شما به حساب می آورد و به آن حمله 
می کند و موجب بروز بیماری های زیادی مانند لوپوس، آرتریت روماتوئید و سلیاک می 

شود که تعریق شبانه را به دنبال خواهند داشت.
ممکن است دچار نوعی سرطان باشید

انواع مختلفی از سرطان باعث عرق شبانه می شوند، مانند لنفوم هوچکین و غیر 
هوچکین. اگر همراه با تعریق شبانه علائمی مانند کاهش وزن، خستگی و بزرگ شدن 

غدد لنفاوی را تجربه کردید، احتمالا پزشک لنفوم را در شما تشخیص می دهد.
ممکن است دچار جهش ژنتیکی باشید

در یک بررسی، تنوع ژنتیکی خاصی در زنان دچار تعریق شبانه مشاهده شد که این 
تنوع ژنتیکی با کنترل هورمون های خاص، بلوغ دیررس و برخی علل ناباروری مرتبط 

بود.

مطالعه جدید نشان می دهد؛

قلب سالم محافظ سلامت مغز
پیری سالم مغز مبتنی بر سلامت بدن و سلامت عروق در جوانی است. 

به گزارش مهر، محققان عنوان می کنند افراد دارای فاکتورهای پرخطر بیماری قلبی 
و سکته در میانسالی احتمالا دارای میزان بالای آمیلوئید هستند. آمیلوئید پروتئین 
چسبنده ای است که در کنار هم جمع شده و پلاک های را در مغز افراد مبتلا به بیماری 

آلزایمر تشکیل می دهد. 
دکتر »ربکا گاتسمن« سرپرست تیم تحقیق از دانشگاه جان هاپکینز آمریکا، در این 
باره می گوید: »اسکن MRI وجود رسوبات گسترده تر آمیلوئید را در مغز افراد سالمندی 
که در میانسالی سیگاری، مبتلا به فشارخون بالا، چاق، مبتلا به دیابت و کلسترول بالا 

بودند را آشکار ساخت.« 
تمامی این فاکتورها می تواند بر سلامت عروق خونی فرد تاثیر گذارد که در نهایت 

منجر به تصلب شریان و اختلالات دیگر می شود. 
به گفته گاتسمن، »تجمع آمیلوئیدها موجب بروز بیماری آلزایمر می شود. از اینرو بروز 

مشکل عروقی در میانسالی در ابتلا به بیماری آلزایمر نقش دارد.«
 طبق این مطالعه، وجود دو یا چند فاکتور پرخطر ریسک تشکیل رسوبات بیشتر را 
حدودا سه برابر می کند. تنها وجود یک فاکتور پرخطر، احتمال رسوبات آمیلوئید را تا 88 
درصد افزایش می دهد.  در این مطالعه، داده های حدود 350 فردی که سلامت قلب 
شان از سال 1987 تحت نظر بود بررسی شد. میانگین سنی شرکت کنندگان مطالعه در 
شروع مطالعه 52 سال بود که به مدت 24 سال تحت نظر بودند. در زمان شروع مطالعه، 

هیچ یک از شرکت کنندگان دارای علائم زوال عقل نبودند. 
خون و مایع نخاعی حاوی آمیلوئید هستند. از اینرو محققان براین باورند عروق خونی 

ناسالم امکان ورود آمیلوئید را به جریان خون و بافت مغز فراهم می کنند.

درمان فوری سردرد بدون خوردن قرص! 
برای تسکین و همچنین جلوگیری از حملات میگرن لازم است از مصرف مواد غذایی 

تشدید کننده درد پرهیز کنید. 
به گزارش باشگاه خبرنگاران؛ یکی از دلایل اصلی میگرن مربوط به واکنش های بدن 
نسبت به برخی از ترکیبات موجود در مواد غذایی است که استرس و ژنتیک نیز جزو 

عوامل اصلی بروز این بیماری هستند.  
باید بدانید که برخی مواد غذایی مانند یک ماده  سمی در بدن عمل می کنند، زیرا 
باعث تولید ترکیباتی می شوند که عروق را گشاد کرده و باعث بروز التهاب رگ های 
مغزی می شوند؛ در نتیجه سردردهای شدید ایجاد می کنند، باید توجه داشته باشید که 
عواملی مانند چشم پوشی از صبحانه، کم خوابی و تحرک فیزیکی نامناسب و شدید نیز 
باعث بروز میگرن می شود.   همانطور که گفته شد اسیدهای چرب مانند امگا 3  و امگا 
6  برای تسکین میگرن تاثیر بسیاری دارند که تخم کتان نیز حاوی 72 درصد اسیدهای 
چرب امگا 3 و 25 درصد اسیدهای چرب امگا 6 است.  تخم کتان را یکی از منابع 
غذایی ویتامین E بدانید که برای تسکین میگرن فوق العاده است و مصرف روزانه دو 
قاشق غذاخوری از این دانه های ریز برای تامین ویتامین E مورد نیاز شما برای تسکین 
سردردهایتان لازم است.  تخم شربتی را یکی از بهترین مواد غذایی موجود بدانید زیرا 
این دانه های ریز برای ورزشکاران و همچنین افرادی که نیاز به مکمل های غذایی دارند 
و حتی افرادی که می خواهند لاغر شوند فوق العاده است، شما با افزودن این دانه های 

ریز به برنامه غذایی خود گام بزرگی در جهت تسکین سردردهایتان برخواهید داشت.
 سخن آخر این که شما باید از مصرف مواد غذایی ایجادکننده  میگرن بپرهیزید، افزودن 
این دانه ها به برنامه ی غذایی تان مانند مکمل غذایی عمل کرده و به بهبودی شما کمک 
می کنند که توصیه می شود روزانه دو قاشق غذاخوری از این دانه ها را به برنامه  غذایی 

روزانه خود اضافه کنید.

یک لیوان چای داغ سرطان پهلو

 چای معروف به »کله مورچه« و »باروتی« 
نخورید 

رئیس انجمن صنایع غذایی ایران گفت: چای کله مورچه ای و معطر به خاطر مواد 
افزودنی غیر طبیعی در طولانی مدت سبب بروز سرطان در بدن افراد می شود. 

محمد حسین عزیزی با اشاره به عوارض مصرف چای معطر به ویژه چای های وارداتی 
نامرغوب و کله کورچه ای اظهار داشت: مواد افزودنی که  برای معطر شدن چایی بوسیله 
کارخانه های سازنده اضافه می شود بستگی به نوع اسانس و میزان مواد بکار رفته در 

چایی سبب بروز مشکلات و بیماری های مختلفی می شود.
 وی بیان کرد: هر چه قدر چایی از اسانس و مواد افزودنی کمتری برخوردار باشد سالم 
تر بوده  و خاصیت بیشتری برای افراد دارد ولی اگر چایی به خاطر رنگ و عطرش مواد 

افزودنی زیادی در آن بکار گرفته شود سرطان زا می شود.
 عزیزی عنوان کرد: افرادی که از چایی های معطر و کله مورچه ای نامرغوب استفاده 

می کنند در طولانی مدت دچار سرطان های مختلف می شوند .
 وی ادامه داد: اغلب چای هایی که روی بسته بندی آن کلمات شکسته، برگی، قلمی 
و تهیه شده از برگچه های بالایی بوته چای نوشته شده باشد از ارزش و مرغوبیت بالایی 

برخوردارند.
 عزیزی متذکر شد:  این برگ ها نرمی و لطافت بیشتری دارند و ریزتر و پرزدارترند، 
اسانس و عطر و طعم بیشتری دارند و جزو چای های درجه یک محسوب می شوند. 
برگ های کمی درشت تر، چای درجه دو و چایی که از برگ های بزرگ و پیر و ضخیم 

پایینی بوته ها تهیه شده باشد چای درجه سه نامیده می شود که تلخ تر است.  
وی اظهار داشت: چای کله مورچه و باروتی سریع رنگ می دهند و  چه بسا به همین 
دلیل هم بسیار مورد استقبال مردم قرار گرفته اند، همچنین چای کله مورچه از مخلوط 
کردن خرده ها و پودر کهنه چای با رنگ و اسانس تهیه می شوند. به این نوع چای 
رنگ سنتزی می زنند پس از مدتی رنگ آن تغییر کرده و کدر، تیره و مات می شود 
که همین نشانه ها و خصوصیات مشخص می کند این نوع چایی حاوی مواد رنگی و 

بی کیفیت است. 
وی گفت:  ارگانیک بودن چای ها ملاک بر سالم بودن آنها نیست و افراد باید چای های 

فله ای را حتما از مکان های بهداشتی تهیه و خریداری کنند.

علائم »عدم تحمل لاکتوز« را بشناسید
اختلال »عدم تحمل لاکتوز« ممکن است موجب بروز علائمی مانند نفخ، گاز و اسهال 

بعد از خوردن غذا یا نوشیدن محصولات لبنی شود.
 به گزارش مهر، عدم تحمل لاکتوز، همچنین معروف به کمبود لاکتاز، به نوعی بیماری 
اطلاق می شود که فرد قادر نیست قند شیر )لاکتوز( موجود در محصولات لبنی را به 
طور کامل هضم کند. این بیماری معمولا خطرناک نیست، اما علائم عدم تحمل لاکتوز 

می تواند ناراحت کننده باشد.
 با توجه به یافته های منتشره احتمال دارد افراد به طور ژنتیکی مستعد ابتلا به عدم 
تولید آنزیم لاکتاز باشند و یا این شرایط، ناشی از بیماری یا آسیب دیدگی روده کوچک، 

از جمله عمل جراحی یا عفونت باشد.
 در بزرگسالانی که مبتلا به عدم تحمل لاکتوز هستند، لاکتوز توسط باکتری تخمیر 
شده و در روده بزرگ متابولیزه می شود تا گاز و اسیدهای چرب با زنجیره کوتاه را تولید 
نماید. به گفته محققان، این امر منجر به دردهای شکمی، نفخ، اسهال، نفخ و تهوع می 
شود که شدت علائم تا حد زیادی بستگی به سرعت مصرف لاکتاز موجود در دستگاه 

گوارش دارد.
 طبق اعلام موسسه ملی دیابت و بیماری های گوارشی و کلیوی، عدم تحمل لاکتوز 

می تواند منجر به بروز مشکلات زیر شود: 
- علائم ناراحت کننده گوارشی به دلیل ناتوانی در هضم لاکتوز؛ 

- کمبود کلسیم و ویتامین D به دلیل مصرف ناکافی محصولات لبنی؛ 
- ابتلا به پوکی استخوان که همراه با استخوان های نازک و شکننده است.

خشکی گلو؛ آزاردهنده اما درمان پذیر
خشکی گلو اختلالی است که باوجود سادگی می تواند زندگی هریک از ما را براحتی 
مختل کند. عطش و تشنگی ناشی از این عارضه به حدی است که گاهی خواب 
خوش شبانه را بر مبتلایان حرام می کند. سختی در جویدن و بلع غذا نیز یکی دیگر از 
مشکلاتی است که با بروز خشکی گلو دست از سرمان برنخواهد داشت به طوری که 

خوشمزه ترین غذاها به کام مان زهر می شود.
دکتر ابراهیم رزم پا ، عارضه خشکی گلو را چنین توضیح می دهد: نمی توانیم خشکی 
گلو را یک بیماری به حساب بیاوریم. این عارضه معمولاً در پی بروز بیماری هایی ایجاد 

می شود که روند تولید بزاق دهان را مختل می کنند.
 این متخصص گوش و حلق و بینی در ادامه به برخی از نشانه های خشکی گلو اشاره 
می کند و می گوید: تشنگی های مکرر، اختلال در بلعیدن و تشخیص طعم غذا، گلو 
درد، خشکی لب ها، زخم های دهانی و قرمزی و سوزن سوزن شدن زبان از نشانه های 
این عارضه است که برای رفع آنها می توانید از راهکارهای بسیار ساده ای استفاده کنید.

این استاد دانشگاه می افزاید: به اندازه کافی آب بنوشید و از مصرف ادویه های تند و 
غذاهای حاوی نمک فراوان مانند انواع فست فود ها پرهیز کنید. استعمال دخانیات را 
متوقف کنید و نوشیدن چای غلیظ و قهوه را به حداقل برسانید. استفاده از دستگاه بخور 
درهنگام خواب هم می تواند مفید باشد. مهم نیست که بخور گرم باشد یا سرد، مهم 

ایجاد رطوبت مناسب است.

آلرژی یک استعداد ژنتیکی است که فرد نسبت به برخی 
عوامل بی ضرر محیطی مانند گرده گیاهان و گرد و خاک 
واکنش نشان می دهد. رینیت آلرژیک یا آلرژی بینی یکی 
از انواع این آلرژی هاست. میزان شیوع رینیت آلرژیک در 
بزرگسالان حدود 10 تا 30 درصد و در کودکان 40 درصد 
است. متاسفانه به دلیل عوامل محیطی مانند صنعتی 
شدن جوامع و افزایش آلودگی هوا، آمار مبتلایان به رینیت 
آلرژیک در حال افزایش است. این بیماری می تواند خفیف 
یا شدید باشد و افراد می توانند این علائم را به صورت 

متناوب یا دائمی تجربه کنند.
علائم آلرژی بینی

عطسه،  مکرر  حملات  شامل  آلرژیک  رینیت  علایم 
خارش و آبریزش بینی، گرفتگی بینی و اشک  ریزش است.

خارش علامتی است که بیش از همه مطرح کننده وجود 
آلرژیک می باشد. البته نه تنها در بینی، بلکه در کام، حلق، 
چشم و گوش ها نیز خارش وجود دارد. آبریزش بینی و 
علایم چشمی شامل خارش، اشک ریزش و قرمزی چشم 
به طور شایع رخ می دهند. اختلال کارکرد شیپور استاش 
که به صورت صدا دادن و تق تق کردن در گوش تظاهر 
می کند گاهی اوقات وجود دارد.  علایم عمومی همراه با 
آلرژی بینی شامل احساس کسالت، احساس خستگی، 

تحریک پذیری، خرناس و مشکلات خواب هستند.
علل آلرژی بینی

به طور معمول افراد نسبت به گیاهانی که گرده افشانی 
می کنند به خصوص در فصل بهار، چمن و علف های هرز 
در اواخر تابستان و اوایل پاییز واکنش نشان می دهند. 
علاوه بر این، عوامل محرک دیگری مانند گرد و خاک، 
هوای سرد و آلوده نیز سبب تحریک علائم در مبتلایان 
به این عارضه می شود. آلرژن های موجود در محیط منزل 
شامل دود سیگار و دخانیات، هیره یا مایت )موجودی 
میکروسکوپی که در گرد و غبار و لابلای فرش، موکت، 
مبلمان و کتب رشد می کند( و کپک و قارچ هایی است که 

در محیط مرطوب رشد می کنند. 
انواع آلرژی بینی

آلرژی بینی به صورت مرسوم به انواع فصلی، دایمی و 
دوره ای تقسیم می شود. رینیت آلرژیک فصلی به صورت 
علایمی به دنبال مواجهه با آلرژن های فصلی مانند علف، 

کپک ها و گرده های درختان ایجاد می شود. 
رینیت آلرژیک دایمی به صورت علایم بینی که بیشتر 
از دو ساعت در روز و برای مدت بیش از 9 ماه در سال و 
به دنبال آلرژی نسبت به مایت های گرد و غبار خانگی، 
کپک های خانگی، پشم و پر حیوانات و سوسک  حمام 

ایجاد می شود.
عوارض آلرژی بینی

دکتر محسن نراقی ، متخصص گوش و حلق و بینی 
یا  بی خوابی  با  بینی  نشده  کنترل  »آلرژی  گوید:  می 
اختلال خواب مرتبط است و آلرژی بینی فصلی به افزایش 
خواب آلودگی در روز منجر می شود. همچنین با مشکلات 
تأثیرگذاری  طریق  از  مدرسه ای  کودکان  در  یادگیری 
بر خواب کودک مرتبط است. در بزرگسالان نیز باعث 
اختلال در توانایی کار کردن و غیبت از محل کار و کاهش 
بهره وری و قابلیت های کاری می شود.« علیرضا خیاط زاده 
فوق تخصص آسم، آلرژی و ایمونولوژی بالینی نیز در این 
باره می گوید: »مبتلایان به رینیت آلرژیک با عوارضی 
مانند خستگی روزانه، خواب نامطلوب و اختلال عملکرد در 

فعالیت های روزانه مواجه هستند.«
درمان آلرژی بینی

با انجام تست های آلرژی می توان ماده ای را که فرد نسبت 
به آن حساسیت دارد، تعیین کرد. برای درمان رینیت 
آلرژیک، فرد باید در مرحله نخست نسبت به این عارضه 
آشنایی پیدا کند. در گام بعدی پرهیز از عوامل محرک و 

تشدید کننده این بیماری ضروری است. 
مبتلایان به رینیت آلرژیک باید تا حد امکان از حضور در 
پارک ها در اوایل صبح )حدود ساعت 7 تا 10( و نزدیک 
غروب )17 تا 20( خوددداری کنند و حتما هنگام حضور 

عینک بزنند.
آنتی هیستامین ها

آنتی هیستامین ها گیرنده های هیستامین را در بدن 
بلوکه می کنند و رایج ترین داروهای مورد استفاده برای 
آنتی هیستامین های  هستند.  آلرژیک  رینیت  درمان 
خوراکی در کنترل علایمی مانند عطسه، خارش، آبریزش 
بینی و خارش و اشک ریزش چشم ها مؤثرند، اما در کاهش 

گرفتگی و احتقان بینی تأثیری بسیار کمی دارند.
درمان با آنتی هیستامین های خواب آور باعث تشدید این 

مشکل می شود و آنتی هیستامین های غیرخواب آور نیز تنها 
تا حدودی در برطرف کردن این مشکل تأثیر گذارند. 

مصرف  به  اقدام  آلرژیک  رینیت  به  مبتلایان  اکثر 
خودسرانه آنتی هیستامین های نسل قدیم می کنند که 
متاسفانه این دارو ها خواب آور هستند و موجب اختلال در 

عملکرد روزانه فرد می شود. 
بنابراین استفاده از آنتی هیستامین های نسل جدید 
در کنترل علائم این عارضه در موارد خفیف می تواند 
موثر باشد. در موارد شدید نیز می توان تحت نظر پزشک 

قرص هایی غیر از آنتی هیستامین مصرف کرد.
اسپری های کورتونی

به کار بردن اسپری های استروئیدی یا کورتونی بینی، 
می شود.  محسوب  بینی  آلرژی  دارویی  اصلی  درمان 
مبتلایان به رینیت آلرژیک حتی اگر علامتی ندارند، باید 
درمان خود را به صورت منظم و روزانه بسته به شدت آن 
یک تا دو بار ادامه دهند.  در صورتی که پاسخ درمانی 
مطلوب باشد، می توان تعداد دفعات استفاده از اسپری های 
استروییدی بینی را با در نظر داشتن بار ماده آلرژی زا در 
محیط و با هدف رسیدن به کمترین مقداری که بهبود 
علامتی را سبب شود، کاهش داد. برخی افراد دچار رینیت 
آلرژیک، خودسرانه اقدام به تزریق آمپول های کورتون دار 
می کنند که به مرور زمان عوارض جدی مانند مشکلات 
می گذارد.  جا  بر  را  قند خون  و  فشار  افزایش  کلیوی، 
این در حالی است که کورتون های استنشاقی برخلاف 
کورتون های تزریقی و خوراکی میزان جذبشان خیلی 
پایین است و علاوه بر اینکه توسط بدن به خوبی تحمل 

می شوند، عوارض جانبی کورتون را نیز ندارند. 
واکسن درمانی

در موارد شدید می توان از واکسن درمانی )ایمونوتراپی( 
کمک گرفت. البته کل فرآیند درمان در ایمونوتراپی حدود 

دو تا سه سال طول می کشد.
در اکثر موارد آلرژی بینی با بیماری های دیگری مانند 
سینوزیت، پولیپ بینی، عفونت گوش میانی و آسم همراه 
است. 40 درصد از مبتلایان به رینیت آلرژیک مستعد آسم 
و 80 درصد از بیماران دچار آسم، در معرض ابتلا به آلرژی 
بینی قرار دارند. بنابراین درمان ناکامل آلرژی بینی سبب 

بهبودی ناکارآمد آسم هم خواهد شد.

آلرژی بینی؛ مهمان ناخوانده بهار 

دارندگان آیفون حالا می توانند از محافظ جدیدی استفاده کنند که یک ویژگی 
شاخص دارد.

در حال حاضر مدلهای بسیاری متنوعی از محافظهای آیفون در بازار وجود دارد که 
تقریبا می توان گفت عملکرد آنها شبیه یکدیگر است.

اما محافظ شارژ کننده CoBattery با سایر مدلها متفاوت است. این فناوری جدید 
به دارنده آیفون این امکان را می دهد که تنها در چند ثانیه باتری کاملا شارژ شده آن 
را که در قسمت پشتی محافظ جای می گیرد با باتری اصلی تعویض کند و دیگر هیچ 

گاه نگرانی از بابت تمام شدن شارژ باتری تلفن همراهش نداشته باشد.
این محافظ همچنین از باتری داخلی آیفون هم محافظت می کند که این به معنای 

افزایش طول عمر تلفن همراه است.
این محافظ با دو باتری ارایه می شود و درحالی که یک باتری همواره شارژ شده در 
دل محافظ قرار دارد، باتری دوم که قبلا شارژ آن به اتمام رسیده در منزل و در حال 

شارژ شدن است.
این محافظ بسیار باریک بوده و ظاهری جذاب دارد و به واسطه لبه های کوچک 
که برای آن تعبیه شده، از آیفون در مواردی نظیر سقوط از ارتفاع محافظت می کند.

یکی از خودروسازان خودرویی مناسب جوانان شهرنشین در نمایشگاه اتومبیل 
نیویورک رونمایی کرده که در آن کیسه خواب هم وجود دارد.

شرکت تویوتا امسال با خودرویی جالب به نام»تویوتا FT4X«در نمایشگاه اتومبیل 
نیویورک شرکت کرده است. دست اندر کاران صنعت خودروسازی به شدت منتظر  

رونمایی از خودروی جدید تویوتا بودند. 
طرح اولیه این خودرو نشان می دهد برای جوانان شهرنشینی مناسب است که 

کوهنوردی، دوچرخه سواری و اسکی را دوست دارند.
اندازه این خودرو بسیار مناسب است. این شرکت خودروسازی کابینی برای تویوتا 
FT4X طراحی کرده  که »کابین چند ابزاری« نامیده می شود. در آن گرم کن و 
سردکن نوشیدنی، کیسه خواب و چراغ های متعددی قرار دارد که می توان آنها را از 

بدنه جدا و به عنوان چراغ قوه استفاده کرد.  

خودروساز قدیمی آمریکایی SUV قدرتمندی در نمایشگاه اتومبیل نیویورک عرضه 
کرده که صندلی های آن در 30 حالت مختلف تنظیم می شود.

 در نمایشگاه اتومبیل نیویورک 2017 برندهای قدیمی خودروسازی آمریکایی 
حضور پررنگی داشتند. در همین راستا 
درحال  برندی  که  لینکولن  شرکت  
بازسازی موقعیت خود در بازار است نیز 
با یک SUV غول پیکر ظاهر شد. این 
خودروساز هم مانند فورد سعی دارد تا در 
بازار خودروهای لوکس برای خود جایی 
بیابد و  مانند »کانتیننتال« طرفداران 
اتومبیل های لوکس را به خود جذب کند.

یکی از نکات جالب توجه این خودروی 
طراحی  روی  زیاد  تمرکز  پیکر،  غول 
صندلی ها است. به طوری که می توان 
صندلی های آن  در 30 حالت مختلف 

تنظیم کرد.  

محافظ شارژ کننده آیفون از راه رسید

خودروی مجهز ویژه ورزشکاران از راه رسید

صندلی خودروی » اس یو وی«
 با 30 حالت تنظیم

یک شرکت اسلواکیایی  به زودی از یک خودروی پرنده 
رونمایی می کند.

 این شرکت خودروی پرنده را AeroMobil نامگذاری 
کرده است. طراحی خودروی مذکور تغییر کرده و  در 
است.  شده  ایجاد  ارتقاهایی  آن  مختلف  های  بخش 
 Top( آئروموبیل در نمایشگاه خودروی تاپ مارکز موناکو

Marques Monaco(در 20آوریل رونمایی می شود.

هدف از ساخت خودروی پرنده کارامدتر شدن حمل و 
نقل شخصی است زیرا افراد می توانند علاوه بر جاده ها 
در آسمان نیز تردد کنند، به این ترتیب  مشکل ترافیک 
حل خواهد شد. همچنین با استفاده از آئروموبیل به حفظ 

محیط زیست کمک می شود.
با  خودرو  این  آئروموبیل،  سازنده  شرکت  گفته  به 
خودروها  و  هواپیماها  کنونی  قانونی  های  چارچوب 

همخوانی دارد.
»تاتیانا  وبر« سخنگوی شرکت آئروموبیل می گوید: 
طراحی این خوردو از دهه1990 میلادی آغاز شد و 
طی گذر زمان با پیشرفت فناوری یک خودرو با قابلیت 

عملکرد طراحی شد.
پمپ  در   که  شده  طراحی  طوری  خودرو  این 
موتور  برای  قابلیت سوختگیری   عادی  های  بنزین 
Rotax912ULS خود را دارد. هنگامیکه آئروموبیل به 
عنوان خودرو استفاده می شود،  طولی حدود5 فوت 
دارد اما در حالت هواپیما طول و عرض آن به 26 و19 
فوت می رسد.   چارچوب خودرو از فولاد سبک ساخته 
شده و روکشی از جنس کربن دارد، وزن آن نیز 922 
پوند است. سرعت آئروموبیل90 مایل بر ساعت  است. 
همچنین بال های خودرو  هنگامیکه  به زمین می نشیند 
به طور خودکار تا می شوند و به همین دلیل راحت پارک 

می شوند.
نسخه قبلی آن در سال 2015 رونمایی شد اما طراحی 
آن ایده آل نبود  بنابراین سازنده تغییراتی ایجاد کرد. این 
خودرو دو نفره هم اکنون برای خلبان/ راننده و مسافر 

بسیار راحت است.

رونمایی از خودروی پرنده برای فرار از ترافیک

محققی از دانشگاه تربیت مدرس با همکاری یک شرکت بین المللی اقدام به 
استفاده از فناوری نانو در جهت افزایش کارایی کرم های ضد آفتاب کرده است.

اشعه  خورشید دارای امواج مختلف با طول موج های متفاوت از قبیل پرتوهای 
فرابنفش تا امواج فروسرخ است.

یکی از عوامل مهم بیماری های پوستی اشعه  فرابنفش خورشید است که مقادیر 
زیاد آن موجب بروز ابتلا به سرطان پوست می شود. با توجه به اینکه بسیاری از مردم 
بیشتر وقت خود را در معرض اشعه  خورشید سپری می  کنند، ازاین رو محافظت از 

پوست در برابر این اشعه ی مضر بسیار ضروری است.
سمانه آشناگر،  مجری طرح، با اشاره به مواد آلی و غیر آلی سمی و سرطان زای 
موجود در کرم های ضد آفتاب در رابطه با اهداف طرح گفت: در طرح حاضر تلاش 
کردیم با اضافه کردن نانوذرات نانوکامپوزیتی به کرم ضد آفتاب، کارایی جذب اشعه  
فرابنفش این کرم ها را افزایش دهیم. همچنین حضور و رهایش تدریجی ماده  
ضدسرطان منجر به افزایش قابلیت آنتی اکسیدانی این کرم ضد آفتاب خواهد شد.

این محقق در رابطه با ضرورت انجام این طرح افزود: با توجه به اینکه کرم ضد 
آفتاب یکی از پرمصرف ترین محصولات آرایشی بهداشتی در کل دنیاست، بهبود 
کیفیت آن می تواند به میزان قابل توجهی خطر ابتلا به سرطان را کاهش دهد. 
بنابراین کیفیت محصولات آرایشی بهداشتی یکی از اصلی ترین اهداف طرح حاضر 

است.
به گفته وی، ساختار نانویی این کرم به رهایش تدریجی ترکیب ضد سرطان 

کمک می کند و از سوی دیگر پس از استفاده از این کرم، اثرات سفیدی آن بر روی 
پوست باقی نخواهد ماند.

آشناگر با بیان اینکه این کرم ها به دلیل دارا بودن نانوذرات اکسیدی قابلیت بالایی 
در جذب اشعه فرابنفش نور خورشید دارند، عنوان کرد: این کرم ها به دلیل دارا بودن 

نانوذرات اکسیدی قابلیت بالایی در جذب اشعه فرابنفش نور خورشید دارند.
این طرح در قالب رساله  مقطع دکترای سمانه آشناگر با راهنمایی دکتر محمدزمان 
کسایی از دانشگاه تربیت مدرس انجام شده است. این رساله که با همکاری یک 
شرکت بین المللی توسعه  فناوری انجام شده که تحت عنوان رساله  موردنیاز صنعت 

به تأیید داوران ستاد ویژه  توسعه ی فناوری نانو نیز رسیده است. 

محققان کشور موفق به طراحی و ساخت دستگاه 
هوشمند تمام دیجیتال کاشت مو در راستای بهبود 

شرایط بیمار شدند.
سیستم هوشمند کاشت موی تمام دیجیتال یک 

وسیله کامل جهت استفاده در اتاق عمل های کاشت مو 
است که علاوه بر اینکه به عنوان یک دستیار تمام عیار 
پزشک در حین کاشت به شمار می آید یک سیستم 
مکانیزه برای مدیریت کاشت است. این سیستم امکانات 
رفاهی آرامش بخشی را نیز حین عمل برای بیمار فراهم 
می کند. دستگاه هوشمند تمام دیجیتال کاشت مو از دو 
قسمت »یونیت اصلی« و » تخت بیمار« تشکیل شده 
است. یونیت اصلی شامل پردازنده با هسته  ARM  و ال 
سی دی 7 اینچ لمسی با قلم قابل استریل برای در اختیار 
گذاشتن منو های مختلف جهت کنترل و تنظیمات 
مورد نظر تمامی قسمت های یونیت و تخت تایمر های 
مختلف، حافظه برای ذخیره اطلاعات کل دوره عمل و... 
را نیز در اختیار پزشک قرار می دهد. سیستم نگهدارنده 
گرفت های برداشته شده)قابلیت نگهداری مدت زمان 

طولانی با همان طراوت و تازگی اولیه(، راه انداز هندپیس 
های برداشت گرافت قابل استریل، پرینتر برای گزارش 
گیری و ثبت در پرونده بیمار، اشعه یو وی UV  برای 
استریل کردن سطح کار و آماده کردن برای عمل بعد  از 
اجزای این سیستم هوشمند محسوب می شوند.  تخت 
بیمار علاوه بر اینکه دارای ارگونومی مناسب و سیستم 
ریلکسیشن برای بیمار است می تواند تمامی پوزیشن 
های مورد نظر برای پزشک در طول عمل را در حافظه 
خود ذخیره کند. همچنین تخت بیمار بدون نیاز به 
فشردن  کلیدی از طریق ال سی دی قابل کنترل است.

برای اینکه عمل قابل اطمینان تر باشد در عین حالی 
که تمامی قسمت ها هماهنگ با هم کار می کنند اگر 
یک قسمت از کار بیفتد در مابقی قسمت ها مشکلی 

ایجاد نمی شود.

تولید کرم های ضد آفتاب با قابلیت رهایش ماده  ضدسرطان

دستگاه هوشمند تمام دیجیتال کاشت مو ساخته شد

علمی و سلامت 
شنبه -بیست وششم فروردین ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4253



اجتماعی6

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان مطرح کرد؛

نادیده گرفتن قوانین مناطق ویژه اقتصادی 
توسط دستگاه های دولتی

 مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان گفت: برخی مدیران دولتی هنوز نگاه 
درستی به قوانین مناطق ویژه اقتصادی ندارند. 

سید مهدی طباطبایی ظهر پنجشنبه در جلسه ستاد اقتصاد مقاومتی استان قم با 
اشاره به پیگیری موضوع استرداد مالیات بر ارزش افزوده به صادرکنندگان اظهار داشت: 
استاندار قم رسما رئیس سازمان مالیاتی کشور نامه نوشتند که مالیات بر ارزش افزوده 
کالاهای صادراتی از مناطق باید بازگردانده شود که این جای تشکر دارد اما هنوز پول 
به صادرکنندگان برگردانده نشده است. وی پایین تر بودن تعرفه گمرکی از تعرفه مواد 
اولیه را از دیگر آسیب های تولید دانست و گفت: این موضوع را هم پیگیری کردیم و 
با بخشنامه وزیر صنعت و معدن، هر جا تعرفه محصول پایین تر است، گمرکات باید 
تعرفه محصول را بالا ببرند. مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان با اشاره به وجود 
متقاضی برای تولید برق خورشیدی در قم، اظهار کرد: مشکل اینجاست که انتقال این 
برق به شهر حدود 30 درصد پرت دارد که شرکت توزیع برق این مقدار را خریداری 
نمی کند. وی با اشاره به اینکه هنوز دستگاه های اجرایی به قوانین مربوط به مناطق ویژه 
تن نمی دهند، افزود: سرمایه گذار از ما مجوز می گیرد و وقتی به بانک یا دستگاه دولتی 
می رود مجوز صنایع را می خواهند. طباطبایی خاطرنشان کرد: سه درصد مالیات بر 
ارزش افزوده به شهرداری ها و دهیاری ها داده می شود اما شهرداری ها و دهیاری ها در 
مناطق ویژه خدماتی نمی دهند. مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان با اشاره به 
آسیب های عرصه اقتصاد مقاومتی، گفت: عمده ترین مشکل عدم باور به اقتصاد مقاومتی 

است و باید برای این مشکل فکری داشته باشیم.

قائم مقام شهردار قم در امور سرمایه گذاری :

پارکینگ طبقاتی در صحن شرقی حرم مطهر 
احداث می شود

قائم مقام شهردار قم در امور سرمایه گذاری گفت: در ابتدای بلوار پیامبر اعظم و در 
ضلع شرقی حرم مطهر احداث پارکینگ طبقاتی همانند میدان امام خمینی پیش بینی 

شده است .
محمدرضا معرفت در دیدار شهردار و مدیران شهری قم با آیت الله گرامی، با اشاره به 
مشکل پارکینگ در شهر قم اظهار کرد: چند پروژه سرمایه گذاری برای رفع مشکلات 
پارکینگ در شهر قم با محوریت هسته مرکزی شهر در دستور کار شهرداری است. وی 
با اشاره به برنامه شهرداری برای احداث پارکینگ در تقاطع بلوار عماریاسر بیان کرد: 
عملیات اجرایی پارکینگ استقلال امسال آغاز می شود. قائم مقام شهردار قم در امور 
سرمایه گذاری با بیان اینکه در ادامه بلوار حرم جمکران و در ضلع شرقی حرم مطهر 
نیز پارکینگ طبقاتی همچون میدان امام خمینی پیش بینی شده است گفت: در این 
محدوده نیز امکان طراحی بیش از 3 هزار پارکینگ وجود دارد که این پروژه نیز در 
دستور کار شهرداری است. وی با اشاره به مشکلاتی که پیش روی طرح سرمایه گذاری 
پارکینگ طبقاتی شرقی حرم مطهر وجود دارد بیان کرد: اجرای پروژه پارکینگ طبقاتی 
صحن شرقی بالغ بر 12 هزار مترمربع تملك نیاز دارد ولی در برنامه امسال شهرداری 

اجرای این پروژه قرار گرفته و به دنبال جذب سرمایه گذار برای آن هستیم.

مدیرکل میراث فرهنگی٬ صنایع دستی و گردشگری استان قم :

شهرک صنایع دستی و سوغات در استان قم 
بلاتکلیف است

مدیرکل میراث فرهنگی٬ صنایع دستی و گردشگری استان قم گفت: شهرک صنایع 
دستی و سوغات در استان قم هنوز بلاتکلیف است و باید تکلیف این شهرک به سرعت 

مشخص شود.
عیسی رضایی رضایی با اشاره به وضعیت بخش صنایع دستی در استان قم اظهار کرد: 
ظرفیت های خوبی را در این بخش داریم، اما تاکنون به اندازه کافی از این ظرفیت ها در 

استان قم استفاده نشده است. 
وی ادامه داد: سال گذشته هشت نمایشگاه و بازارچه در مرکز شهر قم برای فعالان 
بخش صنایع دستی استان برگزار شد، اما فعالان این بخش از این وضعیت راضی نیستید 
و باید برای فروش بیشتر صنایع دستی در استان قم فکری کنیم. وی خاطرنشان کرد: 
اگر محور توسعه استان قم بخش گردشگری است و باید اعتبارات بیشتری به این بخش 
تخصیص داده شود. شهرک صنایع دستی و سوغات در استان قم هنوز بلاتکلیف است 

و باید تکلیف این شهرک به سرعت مشخص شود. 

آیت الله وحید خراسانی در دیدار شهردار قم:

شعائر مذهبی در قم باید همواره زنده باشد

رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم:

ورود سرمایه گذار به دریاچه نمک 
تسریع شود

رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم با انتقاد از ضعف استان قم در حوزه معدن، 
خواستار تسریع ورود سرمایه گذار به دریاچه نمک شد. 

سید حسن رضوی ظهر پنجشنبه در جلسه ستاد اقتصاد مقاومتی استان قم با اشاره 
به اقدامات سال 95 جلسات اقتصاد مقاومتی استان قم، اظهار داشت: در سال گذشته 
20 جلسه ستاد و 25 جلسه کارگروه داشتیم و بیش از 74 مصوبه در ستاد تصویب شد 

که اکثر آنهایی اجرایی شدند.
وی ادامه داد: در سال گذشته برش استانی پروژه های ملی را با انتخاب 51 پروژه از 
100 پروژه پیشنهادی به 20 دستگاه اجرایی ابلاغ کردیم. در نهایت 42 پروژه در ستاد 

تصویب شد و کار پایش و پیگیری برای این پروژه ها تکمیل شد.
رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم با اشاره به تلاش برای واگذاری پروژه های 
دولتی به بخش خصوصی اظهار کرد:  از 52 پروژه شناسایی شده قابل واگذاری حدود 

17 پروژه نیمه تمام کارسازی شده است.
وی با اشاره به اینکه یکی از نقاط ضعف اساسی استان ما و ضعف مدیران استان 
قم عملکرد در حوزه واگذاری پروژه ها در قالب ماده 27 است، گفت: در بررسی که در 
کشور انجام دادند جزو استان ها رتبه 20 به بالا در این زمینه بودیم درحالی که توقع 
این بود که در استان کوچکی مانند قم که چهار راه مواصلاتی کشور هستیم جزو 10 

استان اول باشیم.
رضوی با اشاره به اینکه هنوز مدیران استان قم نگاهشان دولتی است و عزمشان برای 
این کار جزم نیست اظهار کرد: اگر این نقطه ضعف همچنان ادامه داشته باشد در سال 

جاری هم موفقیتی به دست نخواهیم آورد.
وی با اشاره به اینکه این نقطه ضعف کوچکی نیست، افزود: منابع دولتی به اوراق 
قرضه دو ساله و سه ساله رسیده و اگر از ظرفیت سرمایه گذار استفاده نکنیم استان قم 

به شدت ضربه خواهد شد.ب
ه گفته رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم برای جذب سرمایه گذار در عرصه 
واگذاری پروژه های نیمه کاره حدود 6 پروژه فراخوان شده و در مراحل نهایی واگذاری 

به سر می برد.
رضوی با اشاره به استفاده استان از ظرفیت انرژی های نو ابراز داشت: برای تولید حدود 
سه مگاوات برق در خط انتقال پیمانکار جذب کردیم و 9 نیروگاه دیگری که در خط 
انتقال می توانیم تأسیس کنیم فراخوان شده است.به گفته وی مطابق برای برنامه ششم 
استان قم باید سالانه 50 مگاوات برق خورشیدی تولید کند که برای این کار بسیار 

متقاضی هم وجود دارد.

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار قم :

باید جلوی ساخت وسازهای غیرمجاز 
در روستاهای قم  گرفته شود

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار قم گفت: دستگاه های استان باید از بافت های 
روستایی قم صیانت کنند و در کنار اینکه باید توسعه گردشگری را در استان داشته 
باشیم، باید جلوی ساخت وسازهای غیرمجاز را در روستاهای قم بگیریم و در این 

خصوص ساماندهی انجام بدهیم.
محسن بهشتی با اشاره به وضعیت پروژه های نیمه تمام در استان اظهار کرد: باید این 
پروژه ها را در قم شناسایی کنیم.وی ادامه داد: برخی از پروژه های نیمه  تمام در استان قم 
حجم بالایی دارد و در صورت تکمیل می تواند که اشتغال زیادی را در استان به وجود 
آورد، باید تکمیل چنین پروژه هایی در دستور کار کارگروه های ستاد فرماندهی اقتصاد 

مقاومتی در استان قرار بگیرد.
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار قم افزود: باید سعی کنیم که آمار بیکاری را 
در استان در بخش شهری و روستایی کاهش بدهیم، تنوع شهرک های صنعتی را در 
استان قم داریم، همچنین می توانیم اقدامات اشتغال زایی را در روستاهای استان در قالب 

طرح های صنایع دستی انجام بدهیم.
بهشتی با اشاره به وضعیت روستاهای استان قم اظهار کرد: در بخش گردشگری 
روستایی در استان با اقداماتی که صورت گرفته، روستاهای قم را با بحران مواجه کرده 
است، بنیاد مسکن استان را ملزم کردیم که در بخش خلجستان دو لکه خالی از سکنه 

را شناسایی و دهکده های گردشگری را در این زمین ها احداث کنند.
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار قم خاطرنشان کرد: دستگاه های استان باید از 
بافت های روستایی قم صیانت کنند و در کنار اینکه باید توسعه گردشگری را در استان 
داشته باشیم، باید جلوی ساخت وسازهای غیرمجاز را در روستاهای قم بگیریم و در این 

خصوص ساماندهی انجام بدهیم.

شنبه -بیست وششم فروردین ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4253

 یکی از مراجع تقلید با تأکید بر اینکه شعائر مذهبی در شهر قم باید همواره زنده باشد، گفت: احیای شعائر مذهبی خصوصاً 
در ایام فاطمیه از اهمیت ویژه ای برخوردار است. 

آیت الله العظمی حسین وحید خراسانی در دیدار شهردار قم و مدیران شهری، با اشاره به نقش ارزنده شهرداری در رشد و 
توسعه شهر اظهار کرد: شهرداری در شهری چون قم اهمیت بیشتری دارد چرا که این شهر مرکزیت روحانیت شیعه بوده و از 

تمام دنیا نخبگان علمی و حوزوی در آن جمع هستند.
وی با تأکید بر اینکه خدمت به قم از هر نظر افضل است، گفت: امیدواریم در زمان فعالیت مدیریت فعلی شهر قم از هر نظر 

مادی و معنوی آباد باشد.
این مرجع تقلید با تأکید بر اینکه شعائر مذهبی در شهر قم باید همواره زنده باشد، تصریح کرد: احیای شعائر مذهبی خصوصاً 

در ایام فاطمیه از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
وی با اشاره به مشکلات داخلی و خارجی کشور بیان کرد: در این دوران خدمت سختی بیشتری دارد و به همین خاطر قرآن 

را ترک نکنید و امیدوارم با توسل به حضرت ولیعصر)عج( در امور خود موفق شوید.
تهاتر ۸90 میلیارد تومان از بدهی های شهرداری با بانک ها

شهردار قم نیز در این دیدار با اشاره به چالش های پیش روی شهرداری قم اظهار کرد: شهرداری در یک سال اخیر با مشکلات 
و معضلات متعددی مواجه بوده که یکی از آن ها بحث بدهی های کلان به بانک ها است.

مرتضی سقائیان نژاد با اشاره به پیگیری های متعدد مدیران شهری و مسئولان و نخبگان استان برای رفع مشکلات شهرداری با 
بانک ها خاطرنشان کرد: در نهایت با حمایت مراجع تقلید، علما، نمایندگان مردم و رئیس مجلس شورای اسلامی بانک ها حاضر 

به مذاکره با شهرداری شده و توانستیم توافقاتی با آن ها داشته باشیم.
وی با تأکید بر تهاتر 890 میلیارد تومان از بدهی های شهرداری با بانک ها خاطرنشان کرد: همچنین شهرداری طلب 700 

میلیارد تومانی از دولت داشت که با پیگیری مکرر توانستیم این طلب را تثبیت کنیم.
تکمیل پروژه های نیمه کاره تا خردادماه

شهردار قم در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره پروژه های نیمه کاره شهر قم اظهار کرد: شهر قم با معضل پروژه های نیمه 
کاره رو به رو بود که با برنامه ریزی توانستیم عمده آن ها را سال گذشته به بهره برداری برسانیم.

وی تصریح کرد: باقی پروژه های عمرانی نیمه کاره نیز امسال تا خردادماه به بهره برداری رسیده و گشایش ویژه ای در امور 
ترافیکی شهر رخ می دهد.

سقائیان نژاد اضافه کرد: یکی از پروژه هایی که مشکلات متعددی را برای مردم ایجاد کرده بود پروژه تقاطع سه سطحه 
عماریاسر و 15 خرداد بود که این پروژه در مراحل نهایی قرار داشته و بخش هایی از آن بازگشایی شده و مابقی نیز به زودی در 

اختیار مردم قرار می گیرد.
وی به پروژه های شهرداری در سال 95 اشاره کرد و افزود: پروژه مقداد در مدت یک سال در بزرگراه امام علی اجرایی شد و 

پروژه های شهدای مدافع حرم و رمپ و لوپ غدیر نیز به زودی به بهره برداری می رسد.
شهردار قم با بیان اینکه حرکت شهرداری بدون خط کش راه بوده است بیان کرد: به همین دلیل سال گذشته را به صورت 
پروژه محور پیش بردیم و به موازات آن توانستیم با بهره گیری از نظر حوزه و دانشگاه و نخبگان شهر برنامه پنج ساله شهرداری 

را تدوین کنیم.
وی با تأکید بر اینکه در برنامه قم 1400 در افق پنج ساله توسعه زیرساخت های شهری قم در بخش های مختلف دیده شده 

است، افزود: بودجه امسال شهرداری نیز بر اساس همین برنامه آماده و به تصویب شورای اسلامی شهر قم رسید.
افزایش ۶۴ درصدی بودجه سال 9۶ شهرداری قم

سقائیان نژاد خاطرنشان کرد: بودجه سال 96 شهرداری با افزایش 64 درصدی بالغ بر 2 هزار و 200 میلیارد تومان است که 
فاینانس خط اول و دوم مترو نیز به آن اضافه شده و در نهایت به بیش از 4 هزار میلیارد تومان می رسد.

وی با بیان اینکه در برنامه امسال اجرای پروژه های متعدد عمرانی و فرهنگی در دستور کار شهرداری است، گفت: اولویت ما 
در شرایط فعلی تکمیل رینگ های ترافیکی شهر است که در این راستا بلوار آیت الله بروجردی در دو فاز به بهره برداری رسیده 

و فاز سوم نیز تا خرداد افتتاح می شود.
وی گفت: همچنین در این مسیر راه اندازی بلوار شهید کبیری و شهید کریمی ضروری بوده که آن ها نیز با زیرگذر بلوار پیامبر 

اعظم)ص( قبل از نیمه شعبان در اختیار مردم قرار می گیرد.
شهردار قم با تأکید بر اینکه در برنامه شهرداری از این پس پروژه های عمرانی کلان به صورت یکساله اجرایی می شود، افزود: 

برای امسال برای تسهیل ترافیکی رینگ سوم ترافیکی اجرای تقاطع میدان ولیعصر و شهرک قدس را در دستور کار داریم.
وی در ادامه سخنان خود از کلنگ زنی 10 مرکز فرهنگی و ورزشی در مناطق شهری خبر داد و افزود: در حوزه تفریحی نیز 

اجرای پروژه های باغ پرندگان، تله سیژ، تله کابین، دریاچه مصنوعی، پارک بزرگ، آکواریوم و... در دستور کار است.
سقائیان نژاد اقدامات شهرداری در حوزه مدیریت پسماند را مورد توجه قرار داد و گفت: تأکید داریم که نباید اجازه دفن زباله 
را در شهر داد و در این راستا نیازمند زیرساخت های لازم هستیم که به زودی برنامه ساخت کارخانه زباله سوز در قم اجرایی 

خواهد شد.
وی با تأکید بر نیاز قم به توسعه زیرساخت های اقامتی و افزایش ماندگاری زائر بیان کرد: قرارداد اجرای سه هتل پنج ستاره 
در بلوار پیامبر اعظم)ص( با سرمایه گذاران بخش خصوصی منعقد شده و به زودی پس از اتمام روند طراحی عملیات اجرایی 

آن ها آغاز خواهد شد.
شهردار قم خاطرنشان کرد: خوشبختانه با وحدت و انسجام شکل گرفته در مجموعه مدیریت شهری اقدامات گسترده ای برای 

رشد و توسعه آینده قم با محوریت برنامه و چشم انداز شهر در دستور کار داریم.
آیت الله گرامی  در دیدار شهردارقم:

خدمت شایسته مردم را امیدوار می کند

آیت الله محمدعلی گرامی در دیدار شهردار قم با اشاره به ضرورت ساماندهی بحث اسکان اضطراری در شهر قم گفت: زمانی 
که مردم خدمات را می بینند به آینده امیدوارتر می شوند و همراهی بیشتری با مدیران و مسوولان خواهند داشت 

 این مرجع تقلید در دیدار شهردار قم با تاکید بر خدمات گسترده ای که شهرداری در یکسال اخیر در شهر قم ارائه کرده است 
اظهار کرد: یکی از پروژه هایی که در هسته مرکزی شهر قم از سالها قبل مشکل ساز شده پروژه شهید کاظمی است که در محور 
مهمی در شهر واقع شده و باید هرچه سریع تر تعیین تکلیف شود. وی با اشاره به ضرورت ساماندهی بحث اسکان اضطراری 
در شهر قم گفت: زمانی که مردم خدمات را می بینند به آینده امیدوارتر می شوند و همراهی بیشتری با مدیران و مسوولان 
خواهند داشت. استاد برجسته حوزه علمیه قم با اشاره به موفقیت های چشم گیر مدیریت شهری در شهر تصریح کرد: خدمت 
به قم بسیار با ارزش و چشم گیر است و وحدتی که امروز برای خدمت رسانی شکل گرفته قابل تقدیر است. وی با اشاره به پروژه 
منوریل در قم تصریح کرد: هدف این پروژه چه بوده که در این حجم گسترده در آن هزینه شده است و مردم در این شرایط 
که این پروژه نیمه کاره رها شده معترض هستند. آیت الله گرامی با اشاره به سوابق مدیران شهر قم خاطرنشان کرد: امیدواریم 
خدماتی که در دوره قبل در اصفهان ارائه شده در قم نیز برقرار شود. وی با تاکید بر اینکه شهر قم، شهری علمی و دانشگاهی 
است افزود: هرچه در بحث تردد و توقف در هسته مرکزی شهر و اطراف حرم مطهر محدودیت ایجاد کنیم مردم و طالبان علم 

و دانش از مرکز شهر دورتر می شوند.
شهردار قم  :

عملیات اجرایی پروژه شهید کاظمی به زودی آغاز می شود 
شهردار قم  نیز در این دیدارگفت: به زودی پروانه ساخت پروژه شهید کاظمی صادر شده و عملیات اجرایی آغاز می شود و تمام 

عزم مدیران شهر بر این قرار گرفته که هرچه سریع تر پروژه آغاز شده و اقدامات اجرایی آن انجام شود.
دکتر سقائیان نژاد ، با بیان اینکه شهرداری  در سال های اخیر با چالش های مختلفی مواجه بوده که از آن جمله بدهی های 
کلان به بانك ها است اظهار کرد: هزار و 600 میلیارد تومان به بانك ها و نهادهای مختلف بدهکار بودیم که تنها 450 میلیارد تومان 
سالانه بابت سود این بدهی پرداخت می کردیم. وی گفت: مگر شهرداری سالیانه چقدر درآمد دارد که بتواند این حجم سود را 
پرداخت کند؛ به همین خاطر پیگیری هایی را از علما و مراجع و مسوولان ملی و استانی داشتیم که حمایت هایی از ما انجام دادند.

شهردار قم با اشاره به جزئیات بدهی شهرداری تصریح کرد: 400 میلیارد تومان از بدهی شهرداری مرتبط با بلوار پیامبر اعظم 
بوده و بخشی نیز به فاز چهار و پنج عماریاسر مربوط می شود؛ البته عدم بازپرداخت این بدهی نیز به صورت تصاعدی به این 

بدهی اضافه کرده است.

وی با اشاره به همکاری بانك ها برای تهاتر ملکی بدهی های شهرداری خاطرنشان کرد: در سال 95 نزدیك به 900 میلیارد 
تومان از بدهی ها را تهاتر کردیم.

سقائیان نژاد با اشاره به طلب شهرداری از دولت گفت: دولت خود در شرایط فعلی با مشکلات مالی متعددی مواجه است و 
با این وجود پیگیری های گسترده ای صورت گرفت و توانستیم با حمایتی که انجام شد تخصیص 700 میلیارد بدهی دولت 
را بگیریم. وی نبود نقشه راه در شهرداری را معضلی جدی برای شهر قم دانست و تصریح کرد: در سال 95 با تعاملی که با 
حوزه، دانشگاه و شورای شهر صورت گرفت چشم انداز پنج ساله شهرداری در افق 1400 تدوین شد که این برنامه راهی را برای 

شهرداری باز می کند که در چه مسیری حرکت خواهیم کرد و بودجه بندی شهرداری را منسجم می کند.
شهردار قم پروژه های نیمه تمام در شهر را یادآور شد و تصریح کرد: 14 پروژه کلان نیمه تمام مشکلات زیادی را برای مردم 
ایجاد کرده بود که یکی از آنها پروژه تقاطع سه سطحه 15 خرداد بود. وی با تاکید بر اینکه عمده پروژه های نیمه تمام شهر به 
بهره برداری رسیده است خاطرنشان کرد: مابقی پروژه های نیمه کاره نیز در دستور کار شهرداری است که به زودی به بهره برداری 
می رسد. سقائیان نژاد با بیان اینکه شهرداری در سال 95 پروژه های جدیدی را نیز آغاز کرد افزود: تقاطع مقداد یکی از پروژه های 

ویژه شهرداری بود که بهره برداری شد.
وی ادامه داد: پروژه تقاطع سه سطحه شهدای مدافع حرم نیز در بخش هایی به بهره برداری رسیده و زیرگذر آن نیز با توجه 
به اینکه بخش جدیدی به آن اضافه شد کمی بیشتر زمان برده اما همچنان در زمان بندی یکساله به بهره برداری خواهد رسید.

شهردار قم اقدامات شهرداری در حوزه فضای سبز و مباحث زیست محیطی را مورد توجه قرار داد و گفت: کمبود فضای 
سبز در شهر قم یکی از مشکلات است که سال گذشته 330 هکتار به فضای سبز اضافه و 450 هزار اصله درخت کاشته شد.

وی گفت: در عین حال 24 بوستان از محل اعتبارات سفر مقام معظم رهبری با مشارکت شهرداری احداث و در اختیار مردم 
قرار گرفت. سقائیان نژاد با اشاره به افزودن 40 دستگاه اتوبوس به ناوگان شهری ادامه داد: سال گذشته 250 هزار تن آسفالت در 

شهر توزیع شد که نیاز است طی سال های آینده این اقدام توسعه یابد.
وی تحقق بیش از 100 درصدی بودجه سال 95 شهرداری را یادآور شد و گفت: بودجه سال 96 نیز با افزایش 64 درصدی 

بالغ بر 2 هزار و 200 میلیارد تومان تدوین شده که به این مبلغ فاینانس مترو بالغ بر 500 میلیون یورو اضافه می شود.

آیت الله علوی گرگانی در دیدار شهردار قم: 
رفع مشکلات بدهی های شهرداری قم جای شکر دارد 

آیت الله سید محمد علی علوی گرگانی از مراجع تقلید گفت: رفع مشکلات بدهی های شهرداری قم جای شکر دارد و 
شهرداری در این زمینه باید مراقب باشد که کاری نکند اعتبار شهر و نظام خدشه  دار شود. 

وی در دیدار شهردار و مدیران شهری قم، مچنین با تاکید بر این که هرچه که می  دانید نباید بگویید خاطرنشان کرد: در 
فضای مجازی شنیده شده که برخی مسئولان می  گویند که ما نمی  توانیم این کار را انجام دهیم، که این غلط است و هیچ 
کاری نشد ندارد و نمی  توانیم وجود ندارد.وی با تاکید بر صیانت از بیت  المال بیان کرد: طوری حرکت و برنامه  ریزی کنید که 
منابع بیت  المال هدر نرود چراکه این منابع برای مردم است و باید به درستی هزینه شود.آیت الله علوی گرگانی با بیان این که 
گزارش هایی که ازخدمات شهری می  رسد بسیار خوشحال کننده است اظهار کرد:قم شایستگی این را دارد که خدمات خوبی 
در آن صورت بگیرد،در زمان آیت  الله بروجردی، ایشان به رشد و توسعه شهر قم اهمیت ویژه  ای قائل می  شد چراکه قم در میان 

شهرستان  های کشور و دنیا نقطه حساسی است.
این مرجع تقلید با تاکید بر این که نگاه جهانیان به قم است بیان کرد: با توجه به این ظرفیت با این که قم شرایط لازم را نداشت 

اما با عنایت ویژه  رهبر معظم انقلاب، این شهر به استان تبدیل شد تا اعتبار اختصاصی برای آن منظور شود.
شهرداری قم دارای بدهی  16 هزار میلیارد ریالی بود که 9 هزار میلیارد ریال از این بدهی  ها تهاتر شد و هفت هزار میلیارد 
ریال نیز توسط دولت طی 2 سال پرداخت می شود.آیت الله علوی گرگانی در ادامه با تاکید بر اهمیت احداث زائرسرا در شهر 
قم گفت: نیاز است که مکانی انتخاب شود و زائرسرایی را برای استفاده مردم احداث کنید.این مرجع تقلید با تاکید بر ضرورت 
تعیین تکلیف طرح شهید کاظمی بیان کرد: این طرح برای مردم منطقه مشکل ساز شده است و امیدواریم هرچه سریع  تر 

عملیات اجرایی آن آغاز شود.






